
هـــفــتهنــامه
اقتصادنــوآوری
ســــــــالدوم
ــاره شمــــــــ
نـــــــــــودم
2۱اسفنـد۱۴۰۱
6۴صفــحـــه
6۰هــزارتومان

51

تحلیل یک رابطه 

استارتاپ ها 
و حاکمیت

K A R A N G

90

ســـــــــــــــال
زنـــــــــــــــان
و اینـــــترنت

 سال 1401 را اگر بخواهیم در دو کلمه خلاصه کنیم چیزی جز این تیتر نمی شود! 
عکس جلد این ویژه نامه »مشت نمونه خروار« است از زنانی که در اکوسیستم 

نوآوری کشور فعال بودند و سال 1401 و محدودیت هایش زندگی و کسب وکار آنها 
را دگرگون کرد. آنها البته هنوز امیدوارند به آینده...

در شماره ویژه نوروزی کارنگ به سراغ 139 نفر از فعالان کسب وکاری رفته  و از آنها درباره آینده پرسیده ایم

1402 و همه سناریوهای احتمالی برای اکوسیستم نوآوری
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 آنهــا کــه در مطبوعــات دســتی دارنــد، 
می داننــد کــه برخــی آدم هــا بــرای خود 
نشــانه ها و موتیف هایــی دارنــد کــه معمــولاً در 
نوشته ها یا رسانه های مختلف خود آنها را به  کار 
می گیرنــد. از همین روســت که اســتفاده از این 
نشــانه ها و آیکون های خاص یا حرف زدن درباره 
آنها همیشــه با خطر گرته برداری های ناشــیانه 

روبه روست. 

 کرگــدن از واژه تا تصویر و 
گرافیک آن در مطبوعات 
ایــران به نوعی به اســم ســیدعلی 
میرفتــاح ســند خــورده اســت؛ 
سردبیر و بنیان گذار مجله کرگدن و 
البتــه بســیاری مجــات خــوب و 
ماندگار سال های اخیر ایران. کسی 
که کرگدن را بنا به دلایل جذابی که 
بارهــا خــودش شــرح داده، به یک 
عنصــر تصویــری و واژگانی خاص 
برای زیست بوم رسانه  ای ایران تبدیل کرده است.

 می خواســتم بنویســم در ســالی کــه 
گذشــت بزرگ تریــن تغییــر حرفــه ای و 
شــخصی  من این بود که از کرگدن بودن استعفا 
دادم، اما دیدم قبلش باید بابــت اینکه خودم را 
کرگدن می دانســتم از میرفتاح اجازه می گرفتم. 
حالا با اجازه ایشان باید بگویم که ما را اگرچه به 
ســخت جانی خود این قدر گمان نبود، اما دیگر 
واقعــاً کــم آورده ایم. کرگدن هــم که باشــی، با آن 
هیبــت پیشــاتاریخی و زمخــت و در ظاهــر 
نفوذناپذیرت، باز یک جایی بــا اوضاع و احوالی 
که مــا در ســال 1401 پشــت ســر گذاشــتیم، کم 
خواهــی آورد. و ایــن کــم آوردن بزرگ ترین ضربه 

برای منی بود که همیشه فکر می کردم پشت هر 
بدی، موقعیــت بدتری هــم نهفته اســت و باید 
ذهن و تن را آماده کرد برای پشــت سر گذاشتن 
مصائب دنباله دار این خاک عزیز؛ آن  هم به امید 
همان بانگ جرسی که در گوش همه ما پیچیده 

و ما را به رفتن و همیشه رفتن فرامی خواند.

 1401 امــا نحس تــر و ســرتق تر از ایــن 
حرف ها بود. سالی بود که برای انقراض 
همــه کرگدن هــای روی زمین بــه انــدازه کافی در 
انبــان خــودش شــعبده و شــگفتی داشــت. 
شــگفتی هایی از جنــس تلخکامــی و یــأس و 
نتوانســتن! مــا ســال ســختی را پشــت ســر 
گذاشــتیم. ســالی پــر از بهت هــای کمرشــکن. 
سالی که من از کرگدن بودن استعفا دادم، همین 
ســال 1401 بود که بســیاری دیگر را از پا درآورد. 
جوانانی که امیدهای بسیار داشتند یا در سردی 
خاک غلتیدند یا با تن و روانی زخمی، خود را به 
دســت تقدیرهایــی دیگــر در دنیاهایــی غریبــه 

سپردند.

 مــن می خواهــم ببینــم در ســال 1402 
به عنــوان آدمــی معمولــی کــه دانش و 
تخصــص و عاقه اش رســانه و روزنامه نــگاری و 
نوآوری است، می تواند کار و زندگی اش را بکند و 
لذت ببرد و شاد باشد و پرانگیزه! این یک هدف 
ساده، به شیوه انشانویسی های دبستان است 
که من برای تحققش لحظه شــماری می کنم. و 
هیچ امید و آرزویی برای دیگرانی که می شناسم 
و نمی شناســم، نــدارم؛ جــز اینکــه ایــن امــکان 
برایشان میسر باشد که آدم هایی معمولی، اما 
شــاد و ســرزنده و امیــدوار باشــند! بــه همیــن 

سادگی... به همین سختی!

INTROسرآغاز

یک آرزوی ساده برای سال 1402

من از کرگدن بودن استعفا دادم

رضا جمیلی 
سردبیر

@rezajamili

کیفیت زندگی امروز ما ایرانیان تا چه حد حاصل کارهایی 
است که فردی مانند امیرکبیر انجام داده است؟ یا فعالان 
اقتصــادی چــون امین الضــرب؟ انتخاب هــای فروغــی در 
زمان خودش چــه تأثیری بر امــروز ما داشــته و آنهایی که 
رها کردند و ادامــه ندادند، چه نقشــی در کیفیت زندگی 
امروز مــا دارند؟ اینها پرســش هایی اســت کــه در روزهای 
پایانــی ســال ذهن برخــی از مــا را به خــود مشــغول کرده؛ 
برای آنهایی که در حوزه اقتصاد نوآوری فعالیت می کنند، 
در شــرایطی که بازار یأس و ناامیدی ســکه است، چگونه 
می تــوان از آینــده صحبــت کــرد؟ در شــرایطی کــه راهکار 
مشخصی وجود ندارد و انسداد حاکم شــده و در شرایط 
آچمــز قــرار گرفته ایــم، چــه انتخابی درســت اســت؟ چه 
انتخابی نادرســت و کدام انتخــاب بی تأثیر؟ افــراد زیادی 
به راهکاری برای کنش در شرایط انسداد فکر کرده اند که 
یکی از آنها آقای دکتر فراســتخواه اســت که در سال های 
گذشته مطالعات منسجمی در زمینه تاریخ ایران داشته 
است. او از دریچه ای متفاوت به تاریخ نگاه کرده و به جای 
تمرکز بر آسیب ها رد کسانی را جست وجو کرده که به نوعی 

شکست خوردگان تاریخ بوده اند. اگر به مثابه 
فعالان حــوزه تکنیــکال در بــازار ســرمایه باور 
کنیم که بازار خودش را تکرار می کند، می توانیم 
بگوییم تاریخ هم خودش را تکــرار می کند؛ در 
این تکرارها وظیفــه افراد تأثیرگذار این اســت 
که در بزنگاه ها دســت به انتخاب های بهتری 

نسبت به گذشته بزنند.
مقصــود فراســتخواه کــه پیــش از ایــن کتــاب 
تحسین شــده »مــا ایرانیــان« را نوشــته، 
در ســالی کــه گذشــت کتابــی منتشــر کــرد با 

عنوان »کنشگران مرزی«. این کتاب شرح و بسط نظریه 
فراســتخواه درباره راهکار عبور از انســداد در ایران است. 
کنشگر مرزی نظریه ای ایرانی است که فراستخواه آن را از 
مطالعات تاریخ معاصر ایران به دست آورده و توسعه داده 
است. کنشگر مرزی عاملی انسانی است که می کوشد در 
فاصله میان محدودیت های ساختاری ایران، امکان هایی 
جدید کشف یا حتی خلق کند؛ کنشگر مرزی در مرزهای 
میان دولت و جامعه در تردد است؛ بین دیوان حکومتی و 

ایوان اجتماعی رفت وآمد می کند. 
محدودیت های جامعه مدنی، به صــورت مانعی جدی بر 
سر راه توســعه ایران درآمده؛ اما پس زمینه های فرهنگ و 
تمدن ایرانی و پویایی خاص زیر پوست این جامعه، موجب 
شده نوع کاماً متفاوتی از کنشــگران به عرصه بیایند که 
وجه مشترک همه آنها پیگیری طرح تغییر است. نظریه 
کنشگر مرزی کوششی است برای عبور از سرمشق فقدان 
و نگاه یک سویه آسیب شــناختی در فهم مسائل جامعه 

ایرانی. نظریه پرداز با حساسیت تاریخی به توصیف سه 
دوره تاریخــی مبــادرت مــی ورزد و می کوشــد تجربه هــای 
زیســته کنشــگران هر دوره را قابل فهم کند و نشــان دهد 
کــه چگونــه در دل جامعــه ایرانــی توانایی هــای بالقــوه ای 
بــرای تــداوم زندگــی حتــی در شــرایط عســرت تاریخــی و 
انسدادهای ساختاری وجود دارد که رمز بقای موجودیتی 

به نام ایران و صلح و همبستگی اجتماعی بوده است. 
بــا افزایــش شــکاف ملت-دولــت و در شــرایط انســداد، 
پنجره ها برای گفت وگو بسته می شوند، پل های ارتباطی 
از بین می روند، دیوارهای بی اعتمادی بلند تر می شــوند و 
حوزه های مدنی ضعیف تر، همچنین فضایی از ناامیدی بر 
اذهان سنگینی می کند و اعتماد به نفس اجتماعی تهدید 
می شود. اما جامعه ایرانی از نفس نمی افتد. قابلیت  های 
تمدنی و فرهنگی ســبب می شــود کــه عامــان اجتماعی 
با تنوع بخشــیدن به شــیوه های عمــل خــود، صورت های 

متفاوتی از کنشگری در پیش بگیرند.
کنشــگری مــرزی یکــی از ایــن تنوعــات و ابتــکارات عمــل 
اجتماعــی توســط عامانــی اســت کــه پایــی در حکومت 
بــه  دســت  دارنــد،  جامعــه  در  پایــی  و 
فضــای  می زننــد،  متعــدد  خاقیت هــای 
واســط بــه وجــود می آورنــد، روزنه هایــی برای 
گفت و گــو می گشــایند و بــرای توســعه پایدار 
ایــران، ظرفیت ســازی و بــرای جامعــه ایرانــی، 

توانمندسازی می کنند.
نام هایی که فراستخواه در کتاب خود به عنوان 
کنشــگران مرزی ذکــر می کند، طیفی شــامل 
امین الدولــه،  سپه ســالار،  میرزاحســین 
زین العابدیــن تقــی اف، محمــد بدایع نــگار، 
مجدالملک سینکی، میرزافتحعلی آخوندزاده، میرزاآقا 
تبریــزی، مؤیدالممالــک، مرتضی قلــی صنیع الدولــه، 
علی اکبرخــان داور و سیدحســن تقــی زاده اســت؛ تصور 
می کنم این فهرســت در امروز ایران شــامل همــه آنهایی 
است که در سال های گذشــته در مرزهای اقتصاد نوآوری 
ایران فعال بوده اند و تاش کردند دریچه ای جدید به روی 
ایرانی هــا باز کننــد؛ حتی اگر شکســت خورده انــد. تصور 
می کنم در این شرایط سخت این وظیفه ای تاریخی است 
که با درک چالش هــای موجود قــدم در میــدان بگذاریم و 
تاش کنیم مســیر توســعه در ایــران را یــک گام رو به جلو 
ببریم تا این چراغ خاموش نشود. سخت است و احتمال 
شکســت بالاتــر از هــر احتمــال دیگــری، ولــی فرامــوش 
نکنیــم همــه آنچــه امــروز داریم، حاصــل جمــع فعالیت 
شکست خوردگان تاریخ در سال های گذشته بوده است. 
تاریخ ما به ما می گوید نباید از شکست ترسید و مهم این 

است که قدم در راه بگذاریم؛ شاید برسیم.
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راهکار عبور از انسداد 

و چرخه های ناامیدی
تلاش برای کنشگری مرزی در شرایط انسداد وظیفه امروز 

فعالان اقتصاد نوآوری ایران است

رضا قربانی

@mediamanager_ir
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پیش بینی درباره آینده کسب وکارها در شرایط امروز یکی 
از ســخت ترین کارهــای دنیاســت؛ کاری که ما در شــماره 
ویــژه پایان ســال کارنــگ از کارشناســان فنــاوری و نوآوری 
کشور خواستیم. احتمالاً موتیف این پیش بینی ها ابهام 
اســت. ابهامی که بر همــه فعالیت های ما ســایه انداخته 
و اندام های کســب وکاری را به مرز مفلوج شــدن کشــانده 
اســت. با این حال معتقدم همیشــه می تواند بدتر از این 
باشد؛ همان واقعیتی که طی این سال ها هر بار با گوشت 
و پوســت و اســتخوان مان لمــس کرده ایــم. هــر ســال هــر 
حادثه ای دیدیم گمان بردیم این بدترین اتفاقی است که 
ممکن بود بیفتد و دیگر توان ادامــه دادن نداریم، ولی باز 

ادامه دادیم.
همین جا می گویــم پیش بینــی من این اســت که شــرایط 
ســخت تری را خواهیــم دیــد. پیش بینــی می کنــم ســال 
دیگــر همین موقــع معنــای »ســال ســخت« بــاز برایمان 
رنــگ خواهــد باخــت؛ بنابراین ســال 1402 کســب وکارها 
باید بــرای مواجهه با شــرایط دشــوارتر آماده باشــند. چرا 
ایــن را می گویــم؟ شــاهدم روندهایــی اســت که طــی چند 
ســال اخیر دیده ایم. در میان صنایع فنــاور و نوآور بخش 
مالی که سال هاســت هر روز و هر روز اتفاقات آن را دنبال 
می کنم، بیشــتر از آنکه ببینم چالشــی حل شــده است، 
به افزوده شــدن چالشــی جدید خو گرفتــه ام. چالش های 
این ســال های صنعت مالی همچون ســنگ های رســوبی 
شده اند؛ چراکه شاهد انباشت لایه لایه چالش ها هستیم.

موضوعات این روزهای صنایع مالــی نه تنها روی کیفیت 
زندگی مردم تأثیر گذاشته اند که در سطحی کان اقتصاد 
کشور را متأثر کرده اند. به عنوان یک دهه شصتی تقریباً 
هیچ دوره ای از زندگی ام را به یاد نمی آورم که اقتصاد ایران 
با ابرچالشــی به نــام »تورم« مواجــه نبوده باشــد. کودکی 
ما با واژه اشــتباه »گرانی« بــا این پدیده گره خــورد و امروز 
باید به دخترم درباره پدیده تورم توضیح بدهم و امیدوارم 
موضوعــات هیجان انگیزتــری بــرای گفت وگــو بــا نوه هایم 

داشته باشم!
کنترل نــرخ »ارز« هم از آن چالش های فرابخشــی اســت 
که متأسفانه نهاد مهم در بخش بانکداری ما یعنی بانک 
مرکزی را به شــدت بــه خود مشــغول کــرده و بارهــا و بارها 
گفته ایم تا زمانی که این نهاد با ابرچالش ارز دسته وپنجه 
نرم می کند، زمانی برای رسیدگی به موضوعات نوآورانه و 

فناورانه نخواهد داشت.
در بخش پی تک طی یک دهه گذشته با موضوع »کارمزد« 
مواجه بودیم که به گرهی کور تبدیل شده و در راه باز کردن 
آن بازیگرانی آسیب خواهند دید. حل معضل کارمزد نیاز 
به اراده ای ملی دارد و چون هزینه آن زیاد است تابه امروز 
به طور جــدی اقدامی بــرای آن صــورت نگرفته اســت. اما 
حل آن به روش درســت قطعاً جلوی آســیب های بزرگ تر 

اقتصادی را خواهد گرفت.
یکــی از چالش هایــی که بخــش فنــاوری صنایــع مالی در 
ســال 1402 به طــور جــدی بــا آن دســت به گریبان خواهــد 
بــود، ســامانه »دیبا« اســت کــه اگــر اجرایــی شــود، تمام 
کسب وکارهای نوآور بانک تک و پی تک را تحت تأثیر قرار 
خواهد داد و حتی بیم آن می رود که بــه نابودی کامل این 

کسب وکارها منجر شود.
فکر نمی کنم ســال 1402 »رگولاتور« بــاز هم فرصتی برای 
نوآوران مالی داشــته باشــد و مــا همچنان بــا بخش بدون 
رگولاتوری رمزارزها سروکار داریم. شاید بتوان امیدوار بود 
بانک مرکــزی دربــاره نئوبانک ها که حرکتی جــدی در این 
دو، ســه ســال اخیر بودند، راهکاری ارائه دهــد و ما هم در 
کشــورمان نئوبانک های واقعی داشــته باشیم؛ همان طور 

که زمزمه هایی دربــاره راه انــدازی نئوبانک های 
بدون پشــتوانه مجوز بانک های سنتی شنیده 

می شود.
عــاوه بــر تمــام اینهــا کســب وکارها همچنــان 
گرفتــار دو موجودیــت »مالیــات« و »بیمــه« 
هستند که درک درستی از نوع فعالیت فعالان 
بخــش اقتصــاد دیجیتــال ندارنــد. خصوصــاً 
درباره تأمیــن اجتماعی، این گرفتــاری بزرگ تر 
اســت؛ چراکــه تأمیــن اجتماعــی خــود بــه 
کســب وکاری بــزرگ تبدیــل شــده کــه تمرکــز 

اصلــی اش بر کســب درآمــد، آن هم بــا جرایــم گاه و بیگاه 
شرکت ها شده است.

 منتظر چه پدیده هایی باشیم؟
بدون شــک پدیــده نوآورانــه صنایع مالــی در ســال 1401 
کســب وکارهای BNPL بودنــد. در ســال بی رونقــی کــه 
آخرین روزهایش را نفس می کشیم، کسب وکارهایی که 
به این حــوزه ورود کردند و خدمات ارائــه اعتبار در لحظه 
خرید به مشــتری ارائــه دادند، ســهمی هرچنــد کوچک 
در شــمول مالــی داشــتند. بــا اینکه جامعــه ایران بســتر 
لازم بــرای اســتفاده از خدمــات اعتبــاری را داشــت، نبود 
زیرســاخت های اعتبارسنجی مناســب مانع از این شده 
بود که مردم طعم خرید اعتباری از طریق سیستم بانکی را 
بچشند. امسال بخشی از مشتریان پلتفرم های تجارت 
 BNPL الکترونیکی این تجربه را به لطف کسب وکارهای

درک کردند.
سال 1402 نیز این خدمات گسترش خواهند یافت، اما تا 
زمانی که همه آن 9۸ درصد مردم ایران که به ادعای بانک 
مرکزی به خدمات بانکی دسترســی دارند، ایــن تجربه را 
لمس کنند یا حداقل شــرایط بــرای اســتفاده آنها فراهم 

شود، راه طولانی در پیش داریم.
در بانک تــک مــا همچنــان ادامــه گســترش فعالیــت 

نئوبانک هــا را خواهیــم داشــت و شــاهد رونمایــی از 
محصولات جدید با عنوان نئوبانک خواهیم بود. این سه 
سال غیر از چند نئوبانک که با جدیت توانستند مشتری 
جذب کنند، تقریباً همه محصولاتی که به عنوان نئوبانک 
ظاهر شدند، بیشــتر پاســخ به مدُ نئوبانکی بودند. سال 
جدید قطعــاً نئوبانک های کشــور خدمات جدیــدی را به 
سبد محصولات شــان اضافه خواهند کرد. در سال 1401 
ورود برخــی نئوبانک هــا بــه BNPL ورود دلچســبی برای 

مشتریان بود.

 صنایع کوچک خواهند ماند
سال 1401 را که مرور می کنم، یادم نمی آيد سرمایه گذاری 
بزرگی در بخش خصوصی در زمینه نوآوری و فناوری دیده 
باشــم. با اینکــه ســال، ســال دانش بنیان ها 
بــود، احتمــالاً طی 10 ســال گذشــته بدترین 
ســال برای دانش بنیان ها بود و فقط درها به 
روی دانش بنیان شدن باز شد؛ همان اتفاقی 
کــه دولتی هــا عاشــقش هســتند. احتمــالاً 
از زاویــه ای کــه نــگاه می کننــد، نمودارهــای 

اکسل شان پر از روندهای صعودی است.
همان طور کــه امســال در بخــش خصوصی 
ســرمایه گذاری هیجان انگیــزی روی نــوآوری 
ندیدیم و حتی شاهد تعطیلی بی سروصدای 
پروژه های نوآورانه بودیم، ســال 1402 هم ســرمایه بخش 
خصوصــی ترســوتر از قبــل خواهــد بــود. ایــن یعنــی مــا 
احتمــالاً ســال آینــده ایــن موقــع کــه داریــم دربــاره آنچه 
طــی ۳۶۵ روز گذشــته بر ما گذشــت، می نویســیم، تکرار 
خواهیم کرد که اکوسیستم نوآوری کشور بزرگ تر نشد، 
چون ســرمایه جدیدی وارد آن نشد. چون همه می دانیم 
که کســب وکارها بزرگ نخواهند شــد؛ مگر اینکه پول به 

آنها تزریق شود.
شــاید بزرگ تریــن اتفــاق مثبــت ســال بعــد ورود چنــد 
کســب وکار اقتصاد دیجیتال به فرابورس یا بورس باشد، 

البته اگر تمام پیامدهای این ورود مثبت باشد.
با وجود تمام مشــکات موجــود همچنان امیــدوارم طی 
ســال های آینــده موانــع فعالیت و رشــد کســب وکارهای 
اقتصاد دیجیتال کشور رفع شوند. امروز بزرگ ترین نیاز 
کســب وکارهای کشــور رفع ابهام هاســت. امیدوارم همه 
ما چــه در بخــش خصوصی و چــه دولتی نقشــی در رفع 
عواملــی همچون »غیرقابــل پیش بینی بــودن و تغییرات 
قیمت مواد اولیه و محصولات«، »دشــواری تأمین مالی 
از بانک هــا« و »بی ثباتی سیاســت ها، قوانیــن و مقررات 
و رویه هــای اجرایی ناظر بر کســب وکار« داشــته باشــیم؛ 
مؤلفه هایی که اتــاق بازرگانی ایران آنهــا را به عنوان موانع 

رشد و توسعه مشاغل شناسایی کرده است.

چرا به اینجا رسیده ایم؟

سیاست گذاری 
به روش تبلیغ 

تلویزیونی
من خوره تبلیغــات تلویزیونــی ام. جدیداً 
تبلیــغ خمیردندانــی را می بینــم کــه 
می خواهد با ترفندهای تبلیغاتی نخ نما و 
پوسیده به مخاطب بگوید هرچه تا امروز 
خمیردنــدان دیده ایــد، دور بریزیــد و این 
یکی را دریابیــد. تبلیغی طولانــی که روی 
گیاهی بودن خمیردندان تأکید دارد و آن 
را به عناصر ســازنده اش تجزیه می کند و 
چند کارشناس نما و مخاطب نما از فواید 
بی شــمار آن می گوینــد. دســت آخــر هم 

می گوید اگــر می خواهید این 
پــک دوتایــی خمیردنــدان بــا 
طعم هــای آلوئــه ورا و نعنــاع را 
بخرید، عدد فان را به شماره 
فان پیامک کنید. بسته بندی 
به غایــت زشــت و بازی هــای 
بــرای  مصنوعــی  به شــدت 
تبلیغ خمیردندانی اســت که 
می گوید تک اســت، در حالی 
کــه سال هاســت برندهــای 

گوناگــون خمیردنــدان گیاهــی دارنــد و با 
تنوع بیشتر آن را عرضه می کنند. خرجش 
هم یک سوپرمارکت رفتن است، نه ارسال 

فان عدد به فان شماره.
یــاد  به شــدت  را  مــن  آگهــی  ایــن 
سیاست گذاری در همه عرصه ها در کشور 
می اندازد. نه بســته بندی جذاب اســت، 
نه تنوع دارد، نه حتی کسی بلد است آن 
را بــه زبانی کــه مخاطب بپســندد، تبلیغ 
کند. فقط بــه شــکلی نخ نمــا و مصنوعی 
توی بــوق و کرنا می کننــد که ایــن بهترین 
قانــون اســت و تاریــخ بــه خــودش چنین 
تنظیم گــری ای ندیــده. اگــر هــم کســی 
بگویــد مــن نــه از اســانس نعناع خوشــم 
می آیــد و نــه از آلوئــه ورا و نمی شــود یــک 
اسانس توت فرنگی هم به مجموعه اضافه 
کنیــد، طــوری بــا او برخــورد می کننــد کــه 
انگار کفر گفتــه و محصول جــذاب و تک 

و فوق العاده شان را زیر سؤال برده است. 
سیاســت گذاری در مملکــت مــا در هیــچ 
بخشــی نــه انعطــاف دارد، نــه به ســایق 
متنوع این جامعه متکثر احترام می گذارد 
و نه حتی انتقادی را می پذیرد و نه بازبینی 
محصول می کند. امــا از آن طرف توقعات 
بالاســت. حاکمیــت توقــع دارد هرچــه 
گفت در حکم وحی منزل باشــد و کســی 
رودررویش نایستد. راستش را بخواهید، 
به نظرم از ریز تا درشت مشکات مملکت 

در همه ارکان از همین جا آب می خورد. 

مینا والی
 مدیرمسئول

@mina_vali

چالش ها و پدیده ها
سال 1401 چه بر فناوری و نوآوری در صنایع مالی گذشت و سال بعد منتظر چه چیزی باشیم؟
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یکی از کارهای روتین ما در کارنگ این است که هر هفته به سراغ صاحبان کسب وکارها، کارآفرینان و فعالان 
اکوسیستم نوآوری می رویم و  از آنها درباره وضعیت کسب وکار، صنف، زندگی حرفه ای شان و بسیاری موارد 
دیگر پرس وجــو می کنیم. گپ وگفت هایی که معمولا بًــا نگاه انتقادی و تحلیلی همراه اســت و تلاش دارد 

لایه های زیرین و نهفته کسب وکار نوآورانه در ایران را فاش و شفاف کند. 
المیرا حسینی و راضیه مینایی دو عضو پرکار تحریریه کارنگ در به سرانجام رسیدن این گفت وگوها هستند.  
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یک سال مالی 
بحرانی

١٤٠٢ می توانــد  از نــگاه مــن ســال 
ســال محــدود شــدن یــا از میــان رفتــن 
شــرکت های نوپا باشــد و شــرکت هایی 
کــه تــوان مالــی کمتــری دارنــد. شــاید 
بتوان این ســال را سال شــروع تجمیع 
و به هم پیوســتن شــرکت ها دانست که 
برای مدیریت هزینه های 
خود در کنار یکدیگر قرار 

می گیرند. 
البته تنها نمی توان گفت 
کســب و کارهای کوچــک 
و نوپــا از ایــن وضعیــت 
و  می بیننــد  آســیب 
نابــودی  معــرض  در 
قــرار دارنــد، بلکــه ایــن 
وضعیت بــه همان میزان هــم می تواند 
بــرای شــرکت های خیلــی بــزرگ کــه 
ورودی درآمدی شــان کاهــش می یابــد، 
چالش برانگیز و خطرآفرین باشد، زیرا 
دیگــر نمی تواننــد از پــس هزینه هــای 
خود برآیند و ممکن است به مشکلات 

اساسی بربخورند.

کاهش نوآوری
بــه نظــرم در ســال آینــده بســیاری 
از کســب و کارهای کوچــک از بیــن 
خواهنــد رفــت و مــا به شــدت ادغــام 
کســب و کارها را شــاهد خواهیــم بــود، 
به این معنی که کســب و کارهای بزرگ، 
کســب و کارهای کوچک و متوسط را به 
طــور کامــل می خرنــد، زیــرا این دســته 
از کســب و کارها آن قــدر 
گرفتــار خواهنــد شــد کــه 
ترجیــح می دهند توســط 
بزر گ تــر  شــرکت  یــک 

خریداری شوند. 
همچنیــن فکــر می کنــم 
ســرعت ورود محصولات 
جدید به بــازار کند شــود 
کــه علتــش نیــز کمبــود 
ورود  و  شرکت هاســت  نقدینگــی 
ســرمایه گذاران جدیــد هــم بســیار 

محدود خواهد بود. 
از آنجــا کــه شــرکت ها مجبورنــد امــور 
روزانه شــان را بگذراننــد و محصــولات 
موجود خود را مدیریت کنند، احتمالاً 
از بودجــه تحقیــق و توســعه خــود 
می کاهنــد و در نتیجــه ســرعت ورود 
محصــول جدیــد بــه بــازار نیــز کاهــش 

می یابد.

رونق سرمایه گذاری شرکتیقوی سیاه

فراموش شدن نوآوری 
و اشتیاق برای توسعه

اینکه در ســال 1402 چه اتفاقی برای اکوسیستم آی تی رخ 
خواهد داد، موضوعی اســت که به عوامل بسیار متعددی 
بستگی دارد. از جمله به توسعه و رشد این حوزه و اهتمامی 
که دولت ممکن است در ایجاد شبکه ملی اطلاعات و ایجاد 
زیرساخت های بیشتر یا فیلترینگ بیشتر داشته باشد یا 
موضوعاتی چون نرخ ارز و مسائل تحریمی. واقعاً پیش بینی 
آن قدر پیچیده است که نمی توان به سادگی درباره سال آتی 
صحبت کرد. کســری بودجــه دولت هم یک طرف مســئله 
است. البته یکسری از شاخص ها نیز کورسوی امیدی ایجاد 
می کنند؛ مثــل اینکه حــوزه اقتصــاد دیجیتــال وارد برنامه 
هفتم توسعه شده است. با توجه به اینکه طی این سال ها 
حوزه آی تی برخلاف بیشتر بخش ها و صنایع به جای رکود 
و نزول رشدی بیش از 7 درصد را تجربه کرده، این امید ایجاد 
می شــود که ورود حــوزه اقتصــاد دیجیتال بــه برنامه هفتم 
توسعه، حداقل این روند ادامه یابد و همچنان شاهد رشد 

این بخش باشیم.  
اما مسئله اینجاست که حوزه آی تی به بخش های دیگری 
هم گره خورده اســت. از آنجا که چشم انداز خوبی به طور 
کلی برای اقتصاد کشــور تصور نمی شود، معلوم نیست 
اقتصاد کلان چه تأثیراتی بر حوزه آی تی می گذارد و این 
کار پیش بینــی را دشــوار می کنــد. اگر صنعــت دیگری 
بود، می شــد با اعداد و ارقام راجع بــه آن صحبت کرد 
ولی حوزه آی تی پیچیده تر اســت. من امیــد دارم ولی 
پیش بینی یک قوی سیاه اســت. نمی توانیم بگوییم 
آینده چگونه خواهد بود. شــخصاً به رشدی هرچند 
کم امیــد دارم، ولی به هرحــال ممکن اســت اتفاقاتی 
باعث شود این رشد متوقف شود یا سیر نزولی پیدا کند.

فکر می کنم برای سال آینده ســرمایه وی سی ها به 
ســمت بازارهای پایدار و در حال رشــد مــی رود و با 
توجه به وضعیــت اقتصادی ایــران، احتمال اینکه 
وی ســی ها افزایش ســرمایه جدی داشــته باشــند، 

واقعاً کم است. 
بــا در نظــر گرفتــن ایــن گــزاره، احتمــالاً نهادهــا 
یــا شــرکت های ســنتی ســرمایه خــود را وارد بــازار 
اســتارتاپی کننــد. همچنیــن نیمه دولتی هــا مانند 
بانک هــا و امثالهــم بــه احتمــال بســیار زیــاد بــه 
صورت دســتوری وارد این بخش می شــوند. اهالی 
صنعت نیز به واسطه مشوق های دولتی و ابزارهای 
دولتی مثل اعتبار مالیاتــی و امثالهم وارد این بازار 
می شــوند. در ســال آینــده، بخش هایــی وارد بــازار 
می شوند که در شــرایط رکود تورمی ایران و با وجود 
کاهــش توانمندی خریــد مــردم، کمــاکان بازارهای 
بزرگ و جذابی باشند و جریان مالی مطلوبی داشته 
باشــند؛ احتمــالاً شــرکت هایی از جنــس صنایــع 
غذایــی، دارویی و حوزه ســلامت که نیازهــای اولیه 
جامعه را پوشش می دهند. با شناخت این پرسونا، 
مــا می فهمیم باید نیــاز و نــگاه این ســرمایه گذاران 
مرتفع شــده و به آنها پاســخ داده شــود. اگــر واقعاً 
ایــن مجموعه هــا به دنبــال اهــداف اقتصــادی - نه 
صرفــاً ویتریــن - باشــند، احتمــالاً روی بخش های 
مختلــف خــود یــا روی تکمیــل زنجیره ارزش شــان 
ســرمایه گذاری خواهند کرد. به ایــن معنی که روی 
اســتارتاپ هایی ســرمایه گذاری می کننــد که ارزش 
سرمایه گذاری کردن شــان از هزینه R&D و توسعه 
بازار و دسترســی به مخاطب جدید بیشــتر باشــد 
و باعــث افزایش جریــان مالی یا کاهش بخشــی از 

هزینه هایشان شود. 
به عنــوان مثــال توســعه داخلــی ابزارهایــی بــرای 
مدیریت خط تولید شاید برایشان چند 10 میلیارد 
تومان هزینه داشته باشد، ولی بتوانند با 10 میلیارد 
تومــان ســرمایه گذاری روی یــک اســتارتاپ، ایــن 
موضــوع را حــل کننــد. بنابرایــن بــا چنیــن منطــق 
اقتصــادی کــه هزینــه ســرمایه گذاری پایین تــر از 
هزینه توسعه و R&D باشد و در راستای دستیابی 
به اهداف جدیــد، احتمالاً اقدام به ســرمایه گذاری 
خواهند کرد. البته تأکید می کنم آن دسته که هدف 

اقتصادی دارند. 
مخاطــب اینهــا کــه هســتند؟ زمانــی کــه دربــاره 
هزینــه - فایــده و مقایســه هزینه ای میــان تحقیق 
و توسعه داخلی یا ســرمایه گذاری روی کسب و کار 
صحبت می کنیم، احتمالاً اســتارتاپ های کوچک 
یا حداکثر متوســط مد نظر باشــند؛ کوچک ترها با 

محصول رقابتی و میان رده ها با محصول و دسته 
مشــتری های جذاب رویشــان ســرمایه گذاری 

انجــام می شــود. به واســطه اینکــه هر کــدام 
از ایــن مجموعه هــا بــرای ســرمایه گذاری 

یکســری خط آســتانه دارند کــه اگر این 
آستانه بالاتر از ارزش گذاری استارتاپ 
بنابرایــن  نمی شــوند.  وارد  باشــد، 
احتمال ورود صنایع به استارتاپ های 

بزرگ کم است. 

امید در ســطوح و اشــکال متفاوت نمــود پیدا خواهــد کرد؛ 
به طور مثال چالش نیروی انســانی شــدیدتر خواهد شد و 
کســب وکارها شــاهد مهاجرت  ســرمایه های انســانی خود 

خواهند بود.
تجارب ســال های اخیر ابر دراک نشــان داده که افراد تشنه 
یادگیری کــه عمدتاً افراد ممتــاز و نیروهــای متخصص اند، 
خواهان کســب تجارب جدیدند.  تیم فنی ما از این نیروها 
تشکیل شده بود. آنها مسیر مهاجرتی خود را طی کردند و  
به مرور زمان بازه سنی مهاجرت نیروهای انسانی مجموعه 
کاهش پیدا کرده است. اگر پیش تر افراد با مدارک دکتری و 
ارشد سودای مهاجرت داشتند، امروز نیروهایی انسانی با 
مدرک لیسانس کشــور را ترک می کنند و حتی وارد مقاطع 

تحصیلی بالاتر هم نمی شوند. 
در خصوص توسعه کسب وکار هم باید بگویم در سال آینده 
برای کسب وکارها ســال تلاش برای بقاست، نه پیشرفت و 
توسعه. شــرایط کشــور از نظر اقتصادی به گونه ای شده که 
کسب وکارها از جمله  اســتارتاپ ها نمی توانند از قبل برای 
توســعه خود برنامه ریزی کنند. ایــن شــرایط برنامه ریزی را 
به ســمت رفع نیازهای موجود و تلاش برای پایداری می برد 
و پارامترهای تلاش برای نوآوری و توســعه محصول و بازار را 
حذف می کند. ازبین رفتن امید، سرمایه گذاران را هم با تردید 
مواجه و آنها را از سرمایه گذاری بر بخش هایی اکوسیستم 

منصرف یا محتاط خواهد کرد. 
آینــده حوزه هــای زیرســاختی کــه اینترنــت پایــه اساســی 
کسب وکارشــان اســت، در هاله ای از ابهــام قــرار دارد و بازار 
ایران برای این نوع کســب وکارها از قبل هم کوچک تر شده 
و ســرویس هایی که به جهانی شدن شــان امید داشتیم، به 
انزوا کشــیده می شــوند.  از نگاه من، صاحبان کســب وکار، 
نوآوران و کارآفرینان در ســال  1402 عینــک واقع بینی خود 
را به چشمان شــان نزدیک تر خواهند کــرد. در واقع آنها به 
اقدامات کم ریسک متمایل شده و مفاهیم نوآوری و اشتیاق 

برای  توسعه را به فراموشی می سپارند.

آزاد معروفی
مدیرعامل لاوان ارتباط و دبیر کل 

سازمان نصر کشور
احمد واشقانی فراهانی

مدیرعامل اسمارت آپ

سارا راد
هم بنیان گذار ابر دراک

اشکان امیرزاده 
ابراهیمی

مدیرعامل آداک فن آوری مانیا و عضو 

هیئت مدیره نصر تهران

امیرحسین 
کارآگاه

مدیرعامل شتاب دهنده پرسیس ژن

از نگاه من ســال آینده همین انــدک امید باقــی در اقتصاد 
دیجیتــال و فضای اقتصاد نــوآوری هم از بیــن خواهد رفت 
و مســیرهای توســعه ای به بن بست می رســند. ازبین رفتن 

POINT OF VIEWدیدگاه
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ظهور لندتک های 
کریپتویی

با توجه به حوزه کاری مــان، حس مان این 
است که سال آینده یکسری از فین تک ها، 
خصوصاً لندتک ها می تواننــد در فضای 
کریپتــو نیــز دیــده شــوند. در ســالی کــه 
گذشــت صرافی هــای رمــزارزی به شــکل 
قارچی زیاد می شدند و سال آینده احتمال 
می دهم که نه به شکل قارچ وار، ولی فرایند 
آغاز به کار چند لندتک کریپتویی باشــد 
که اتفاقاً خود ما نیز به دنبالش هستیم. 
کار جذابــی اســت که چــون کاربــران از آن 
استقبال می کنند، طبیعتاً کسب و کارها 
نیز به ســمت ارائه این ســرویس خواهند 
رفت و ترند خواهد شد. با توجه به سبک 
زندگی که در ایران وجود دارد، ترند شــدن 
لندتک های ریالی از چند ماه پیش با آغاز 
بــه کار مجموعه هایی چون اســنپ پی که 
ســرویس های اعتبــاری ارائــه می دادنــد، 

شروع شد. آنها نیز کارشان 
بــه احتمــال زیــاد رونــق 

بیشتری می گیرد. 
به علاوه احســاس می کنم 
کم کــم برخــی صرافی ها به 
ســمت ارائه ســرویس های 
متنوع تر می روند و از فضای 
سنتی تبادل بازار ارز فاصله 

می گیرند تا بتوانند نیــاز کاربران را برطرف 
کنند و  محصولات جدیدتری ارائه دهند. 
احتمالاً فارغ از اتفاقاتی کــه در جهان رخ 
خواهــد داد و روند صعودی یــا نزولی بازار 
کریپتو، رمزارزها در ایــران هایپ جدیدی 
را تجربه کنند. ما این مسائل را پیش بینی 
کرده بودیم و به همین دلیل روی ســامانه 
آموزش ورود بــه بــازار و منتورینگ هوش 
مصنوعی مــان، پیــش از عیــد کمپیــن 
می رویم. در ســال گذشته همه صرافی ها 
سعی کردند با مارکتینگ گسترده حجم 
بازار بگیرند، اما با همان محصول صرافی. 
الان دیگر هر کســی که می خواســته وارد 
این فضا شــود، در دو صرافی عضو است 
و هزینه مارکتینگ بالا رفته و رقابت برای 
جذب کاربر از این سطح خارج شده است. 
در حال حاضر به نظر می رسد برای جذب 
کاربر باید با ارائه سرویس های متنوع این 
کار را انجام دهند و ما کــه کارمان در حوزه 
ورود به بازار و آمــوزش با هوش مصنوعی 
بود، طی مذاکرات مان با صرافی ها متوجه 
شــدیم کــه بســیار مشــتاق هســتند کــه 
بتوانند ســرویس ها و UX و CX بهتری به 
کاربر بدهند. قبلاً با پول پاشی و تبلیغات 
کلیکــی و بنــری مشــتری می گرفتنــد، اما 
الان بازار تا حدودی اشباع شده و به دنبال 

مزیت رقابتی می گردند.

راهی جز ایجاد 
کنسیرسیوم ها نداریم

تغییرات مدیریتی

که بــرای شــرکت ها وجــود دارد، ایجاد کنسرسیوم هاســت 
تا بتــوان بــه روش همــکاری شــرکت هایی کــه وجــود دارند، 
پروژه های بزرگی را انجــام داد. در موضوع امنیت در کشــور 
پتانســیل بالایی برای کار وجود دارد و چــه در حوزه امنیت 
بومی و چه خدمات، با توجه به اتفاقات اخیر می طلبد به این 
موضوع اهمیت ویژه داده شود و به نظر می رسد حاکمیت 
هم در حال تمرکز روی این موضوع است. در نتیجه ممکن 
است در سال آینده پروژه های بسیاری تعریف شوند. اما این 
پروژه ها چطور با کمبود اساسی نیروی انسانی انجام خواهد 
شد؟ به نظرم راه دیگری جز ایجاد کنسرسیوم ها وجود ندارد. 
احتمالاً شــرکت ها بخواهند به این روش کار کنند.  چالش 
کمبود نیروی انســانی متخصص را نیز باید بــا آموزش های 
بسیار زیادی حل کنیم. در حوزه امنیت، مسئله اساسی این 
است که آموزش کوتاه مدت جواب نمی دهد و یک متخصص 
امنیت زمان بیشتری می خواهد تا بتواند به مباحث مسلط 
شود. پس حتماً در این بخش چالش های فراوانی خواهیم 
داشت.  در حوزه آموزش نیز در یکی، دو سال اخیر به علت 
شــیوع کرونا، به شــدت تقاضا برای آموزش آنلایــن افزایش 
پیدا کرده و فرهنگ آموزش آنلاین نیز در کشــور تا حدودی 
جا افتاد. در حال حاضر مسئله ای که وجود دارد این است 
که اگرچه آمــوزش آنلایــن کمک می کنــد به اینکــه بتوانیم 
تعداد آموزش گیرندگان را بالا ببریم و نیروی بیشتری تربیت 
کنیم، ولی بالا رفتــن هزینه های آموزش و هزینه تمام شــده 
برای مصرف کننده نهایی باعث شده تا چالش های آموزش 
پذیرفتن نیز روز به روز بیشتر شــود. اگرچه ما کمبود نیروی 
متخصــص داریــم و علاقه مندیم نیــروی بیشــتری پرورش 
دهیم، اما افزایش هزینه ها به شدت روی حجم آموزش اثر 
گذاشــته و آن را کاهش داده اســت. همین امر ســبب شده 
آموزش ها به سمت خودخوانی و سلف استادی و ویدئوهای 
آنلاین در حال حرکت باشد. در حالی که به اعتقاد ما حتماً 
لازم اســت کلاس هــای آموزشــی مهارتــی داشــته باشــیم و 
نیاز داریم بچه ها آموزش عملی ببینند تــا بتوانند وارد بازار 
کار شــوند و با این هزینه ها هر روز آموزش از سبد خانوارها 
خــارج می شــود. پــس مــا در مــورد افــراد و مصرف کنندگان 
نهایی همچنان دچار معضل آموزش هستیم که آموزش در 
اولویت قرار ندارد و اگر هم هست، با هدف مهاجرت است. 
در سازمان ها نیز با توجه به هزینه هایی که در کلیه بخش ها 
وجود دارد، چند ســالی اســت که با خارج شــدن آمــوزش از 
اولویت سازمان ها مواجهیم. در نتیجه به نظرم باز هم اوضاع 
نیروی انسانی از قبل بدتر خواهد شد.  دولت بسیار در حال 
تلاش است طرح ها و مدل هایی را برای فراگیر شدن آموزش 
ایجاد کند و امیدوارم نتیجه این طرح ها کاهش هزینه ها برای 
مصرف کننده با حفظ کیفیت باشد تا بتوانیم این چالش را 

در سال آینده تا حدودی مرتفع کنیم.  

رگولاتور در سال 1402 احتمالاً به این سمت حرکت کند که 
همکاری بیشتری با کســب و کارها داشته باشــد و از حجم 

اقدامات سلبی و آنی رگولاتور کاسته خواهد شد.

از ایــن موضــوع بگذریــم، موضــوع بعــدی تبــادل 
اشــتراک )Share Swap( اســت که احتمالاً ســال 
آینده بسیار استفاده می شــود. در تمام رده ها و در 
تمام موضوعــات، شــرکت های فناور ممکن اســت 
بتواننــد تیمــی را اقنــاع کننــد کــه در سازمان شــان 
ادغام شــوند. به عنــوان مثال اســنپ، دیجی کالا یا 
شرکت هایی که در فضای فناوری وجود دارند، این 
کار را انجــام می دهنــد. وی ســی ها ممکن اســت با 
یکدیگر هم افزایی کنند، چون امکان سرمایه گذاری 
جدیــد و زیــادی ندارنــد و بــرای بهبــود صورت های 
مالی شان ممکن است چنین اتفاقی را رقم بزنند. 

شــاید بتــوان گفــت بــه طــور کلــی آمیختــه شــدن 
کســب وکارها و پارتنرشــیپ بــه موضوعــی بســیار 
جــدی بــدل خواهد شــد و نــوع جدیدی از توســعه 
کسب و کار و در ادامه، توسعه اکوسیستم را شاهد 
خواهیم بــود. احتمالاً اســتارتاپ هایی کــه زنجیره 
ارزش یــا مخاطــب مشــابهی دارنــد و توانمنــدی 
ایــن را دارند که بــا همگرایــی، ارزش و جریــان مالی 
بیشــتری ایجــاد کننــد، ایــن کار را انجــام دهنــد و 
میــزان پارتنرشــیپ ها و جوینت ونچرهــا و ایجــاد 

ماهیت های جدید افزایش یابد.
در پایــان می تــوان گفــت حوزه هایــی بــرای مــدل 
کلاسیک وی ســی جذابیت خواهند داشــت که پا 
را فراتــر از مرزهای ایران گذاشــته باشــند و هســته 
اصلی کسب و کارشــان خارج از ایــران فعالیت کند 
و حتــی مشــتریانش نیز محــدود بــه بــازار داخلی 
نباشــند. این امــر نیازمند آن اســت که توســعه ای 
جدی در مهارت های کسب و کاری و شناخت فضای 
بین الملل در بنیان گذاران استارتاپ ها ایجاد شود. 
با توجه به پرســونای جدیدی که احتمالاً در فضای 
استارتاپی سرمایه گذاری می کند نیز استارتاپ های 
کوچــک تــا میــان رده گزینه هــای جذابــی خواهنــد 
بود و ممکن اســت بازارشــان یک مقــدار گل کند و 

بزرگ تر شوند. 

بهناز آریا
مدیرعامل گروه شرکت های کهکشان و 

رئیس کمیسیون افتا در سازمان نصر تهران

سعید قدوسی نژاد
مدیرعامل فینوتک

در حــال حاضر و همچنین در ســال آینده، مشــکل کمبود 
نیروی انسانی متخصص، مشــکل همه شرکت هاست. با 
توجه به کمبود نیروی انسانی و بالارفتن هزینه نیروی انسانی 
متخصص، به نظرم سال آینده بســیاری از کسب و کارهای 
متوســط نابود می شوند. یا باید شــرکت ها بسیار کوچک و 
با هزینه های کم باشــند یا به صورت اســتارتاپی تــا بتوانند 
زنده بمانند یا شــرکت ها بزرگ باشــند که حتــی به نظر من 
شــرکت های بــزرگ هــم در ســال آینــده مجبورنــد از ســایز 
کسب و کار خود بکاهند و مقداری از هزینه هایشان را کاهش 
دهنــد. مخصوصاً در حوزه امنیت همیشــه با این مســئله 
مواجهیم که چرا شرکت های اینترپرایز و خیلی بزرگ نداریم 
تا بتوانیم پروژه های بزرگ تعریف کنیم. این همیشه در کشور 
ما مسئله بوده و به نظر من همچنان این مسئله نه تنها حل 
نمی شود، بلکه پررنگ تر از قبل باقی خواهد ماند. تنها راهی 

به اعتقاد من در سال آینده این احتمال وجود دارد که حجم 
همکاری هــای بانک ها و شــرکت های آی تــی افزایــش یابد. 
به علاوه سرمایه گذاری در این بخش از سوی سرمایه گذاران 

کمتری انجام می پذیرد، ولی مبالغ بالاتر خواهند رفت. 
معتقدم ســال 1402 بحران های محیطی از هر نظر افزایش 
خواهند یافــت کــه می تواند بحــران نیــروی انســانی، تورم، 
افزایش نرخ ارز و امثالهم را شامل شود. همچنین یکسری 
صنایع مانند لندتک ها در میان کسب و کارهای فین تکی با 
رشد بیشتری مواجه خواهند شد. از سویی دیگر، بازیگران 
بــزرگ اکوسیســتم از جملــه بانک هــا، PSPهــا و رگولاتــور 
تغییرات مدیریتی بیشتری را تجربه خواهند کرد. در نهایت 

مجتبی صفری
مدیرعامل بایتیکل
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از اولیــن روز راه انــدازی کارنگ می دانســتیم کــه »زنان و نــوآوری« یک مســئله و موضوع مهم اســت که 
سال هاست در اقتصاد کشور به دلایل مختلف، نادیده گرفته شده است. با همین رویکرد بود که صفحه 
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 چطور باید با چالش های 
یک دنیای مردانه 

روبه رو شد؟

زنان در یک دنیای 
تبعیض آمیز

موفقیت زنان آفریقایی تبار از ســایر زنان 
دشــوارتر اســت. امــا در ایــن میــان زنــان 
آفریقایی تبار خودساخته ای وجود دارند 
که به موفقیت های بزرگ دست می یابند. 
جانیس برایانت هاروید در سال 1952 در 
تاربــرو، کارولینای شــمالی در خانــواده ای 
13نفره به دنیا آمد و تا کلاس یازدهم را در 
مدرسه سیاه پوســتان درس خواند. پدر و 
مــادرش همــواره او را به داشــتن خلاقیت 
و بزرگ فکر کــردن تشــویق می کردند و به 
قول خودش، به او یاد می دادند »چگونه از 

هیچ، چیزهای زیادی درست کند«.
او پس از گذراندن کالــج تصمیم می گیرد 
کســب وکار خود را راه اندازی کنــد. او ایده 
یک شرکت کاریابی را در سر می پروراند، در 
حالی که حتی پولی برای اجــاره یک دفتر 
کــه بتوانــد از آدرس آن برای کار اســتفاده 
کند، نیز ندارد. هاروید 900 دلار از مادرش 
قرض می گیرد تا با 1500 دلاری که داشته، 
یک اتاق از دفتر فرش فروشی در بورلی هیلز 
اجاره کند. یک دســتگاه فکس می خرد و 

کار خود را آغاز می کند.
ACT-1 نــام شــرکت اوســت کــه اکنــون 
بزرگ ترین بنگاه کاریابی در جهان است. 
هاروید می گوید بســیاری از تکنیک های 
تعامل و جذب مشتری را وامدار آموزه های 
مادرش است: »او به ما بسیاری از اصول 
ساختن پول از هیچ را آموخت. نه تنها در 
مورد اینکه چگونه کســب وکارم را بسازم، 
بلکه درباره توسعه نیز به من خیلی چیزها 
آموخت.« 40 سال از تأسیس این شرکت 
می گذرد و هاروید بی وقفه آن را توسعه داده 
و توانسته بازارهای داخلی آمریکا و سپس 
بازارهای جهانی را یکی پس از دیگری فتح 
کند و به ثروت بالایی دســت یابــد. اکنون 
شرکت او 1/1 میلیارد دلار فروش خالص 
دارد و دارایی خالــص هاروید طبق گزارش 

فوربس، 420 میلیون دلار است.
او معتقــد اســت یکــی از مهم تریــن 
عوامل موفقیت شــرکت او، این است که 
متقاضی کار را در مرکز توجه قرار می دهد. 
هاروید می گویــد: »وقتی برای شناســایی 
استعدادها با شرکت ها کار می کنیم، این 
بدان معناســت که هر فردی که به دنبال 
شــغل می گــردد در کانون توجه ماســت. 
افراد را مانند قطعاتی پویا برای تکمیل 
پــازل کارفرمایانــی که بــه دنبــال نیرو 
هســتند، می بینیم و مــدل تفکر ما 
باعث شده که بتوانیم رشد کنیم.«

چالش های راه اندازی REVIEWبررسی
کسب وکار برای زنان

خودباوری زنانه
چیزی که به آن نیاز داریم!

شروع کردن مهم ترین چالش 
برای زنان است

واضح است که کار کردن مخصوصاً کارهایی که بخشی از آن 
کارگاهی انجام می شود، در ایران برای آقایان راحت تر است 
و من نیز چالش هایی به واسطه  جنسیتم داشته ام. با توجه 
به اینکه کارهای خرید ورق ها و کارگاه ها، همه مردانه هستند 
و فضــای مردانه بــر آن حاکم اســت، چالش ها بیشــتر نیز 
می شود. ابتدای کار برایم خیلی سخت بود، ولی با مشورت 
با استادان کار و افراد اهل فن، توانستم مسیر را بیابم و  آن را 
با توان زنانه خود پیش ببرم و خدا را شکر تا الان توانسته ام 

کار را به انجام برسانم.
من در درجه اول بــه همه خانم ها توصیه می کنم که علاقه  
خود را بشناســید و در راه اندازی و ادامه کسب وکار عنصر 
علاقه را دســت کم نگیرید. عمر مــا کوتاه تر از آن اســت که 
علاقه  خود را نادیــده بگیریــم و کاری را که دوســت نداریم، 
انجام دهیم و هدف هایمان را کنار بگذاریم. ریســک کنید 
و نترسید؛ وقتی قدم های اولیه را بردارید، مسیر برای شما 

هموار می شود.
نکته دیگر اینکه، تعلل نکنید! اگر علاقه  خود را می دانید، 
زودتر شــروع کنید. هر چقدر زودتر شــروع کنید، حسرت 

کمتری دارید و احتمال موفقیت تان بالاتر می رود.
کاری که من انجام می دهم، کار کاملاً جدیدی است و شبیه 
آن تاکنون انجام نشده است. البته هر یک از محصولات 
زیوا یــک اثر هنــری محســوب می شــود. اگرچــه فرش 
متریــال اصلــی بســیاری از هنرهــای تزئینــی اســت و 
کسانی هستند که با فرش و فلز کار می کنند و زیور فرش 
می سازند، ولی ایده هایی که من در ترکیب فرش و فلز 
اجرا می کنــم، کار را متفاوت می کند. هــدف من این 
است که با الهام از نقش مایه های فرش محصولات 
کاربردی پدید آورم و منبع این ایده ها، تجسم کردن 
نقش مایه های فرش در کاربری هایی جز فرش زیر 
پاست. من به دنبال لذت مشتری، از بدیع بودن 
و دیــدن فــرش و نقش مایه های فــرش در جایی 

هستم که توقعش را ندارد.

چیزی که در مورد سال های 83، 84 در خاطرم هست، 
این اســت که این قدر تعداد زنان در بازار کم بود که به 
چشــم می آمد. اگر به نمایشــگاهی می رفتــم و زنی را 
می دیدم، یا منشی بود یا کمک حسابدار و نمی دیدید 
زنــی کار تخصصــی انجــام دهــد. در حــال حاضــر در 
واحد تولید عرش گســتر نیمی از نیروی انســانی مان 
را زنان تشــکیل می دهند. در فنی، مهندسی فروش، 
مهندسی خرید و کنترل کیفیت هم همین طور است. 
نیمــی از رزومه هایــی که بــرای ما فرســتاده می شــود، 
متعلق به خانم هاســت، حتــی بــرای تخصصی ترین 
موقعیت هــای شــغلی. در حالــی کــه آن زمــان اصــلاً 
این طور نبود. حتــی می دیدید خانمی فوق لیســانس 
الکترونیــک دارد، ولــی در بخــش فــروش فعالیــت 
می کند. علتش کمبود اعتماد به نفس بود، اما طی این 

سال ها خودباوری زنان بیشتر شده است. 
چــرا خودبــاوری نداشــتیم؟ زیــرا دختــران مــا از نظام 
آموزشــی بــه ایــن طــرف چشــم اندازی بــرای توســعه 
فــردی کاری شــان نداشــتند. انتهایــش کنکــور بــود و 
بعد هم ازدواج. اینکه من کسب و کار راه بیندازم یا در 
فلان موقعیت شــغلی قرار بگیــرم، اصــلاً در تخیلات 
و رؤیاهایشــان هــم مطــرح نبــود.  بعدتــر بــه واســطه 
الگوسازی و دوره ها و تغییراتی که در جامعه ایجاد شد 
و تلاش های دولت قبلی، این روند تغییر کرد. علتش 
هم این است که حکومت نیز به کار خانم ها نیاز دارد، 
زیــرا نیمــی از جمعیــت را زنــان تشــکیل می دهنــد و 
حکومت برای رشد اقتصادی پایدار به کار کردن زنان 

نیازمند است.
معتقدم در کنــار خودبــاوری زنان باید زیرســاخت ها 
و مســیر را هم بــرای آن هــا همــوار کــرد تا این شــکاف 
جنســیتی که در فضــای کســب وکار به خصــوص در 

حوزه نوآوری می بینیم زودتر و بهتر برطرف شود.

مشــکل اصلــی کســب وکار مــا مجوزهــای قانونــی اســت 
کــه فراینــد اخــذ آن بســیار زمان بــر و فرسایشــی اســت. از 
ســوی دیگر هزینه های چاپ کتاب بســیار بالاســت که این 
شــامل هزینه های تصویرســازی و طراحی نیز می شود. اگر 
حمایت های دولتی را در این خصوص داشته باشیم، بخش 
زیادی از دغدغه ما کم می شود. من به خاطر سنم نیز بسیار 
به مشــکل برمی خوردم. اکثر مجوزها را فقط بــه افراد بالای 
30 سال می دهند که دقیقاً نمی دانم به چه دلیلی این قانون 
گذاشته شده است؟ آرزوی من این است که همه بچه های 
کشور از فرصت های یکسان آموزشی برخوردار باشند. حالا 
که روش و متریال آموزشــی مان را امتحان کردیم و به مفید 
بودن آن مطمئن شدیم، وقت آن رسیده که با گسترش این 
کتاب ها و روش آموزشــی، اینها را بــرای تقویت زبان به همه 
بچه های ایران عرضه کنیم و در مراکز آموزشی بسیار بیشتری 
این روش را تدریــس کنیم. به این منظور هم اکنــون در حال 
رایزنی با آموزش وپرورش هستیم. ما متریال آموزشی را فقط 
محدود به زبان روزمــره نکرده ایم و بر اســاس آخرین تئوری 
آموزشی دنیا، مباحث علوم، فناوری، ریاضیات، هنر و تفکر 
خلاق را هم در کتاب هــا ارائه داده ایم. علاوه بر این، بخشــی 
از کتاب هــا معطوف بــه ارزش هــای زندگــی اجتماعی مانند 
احترام به پدر و مادر یا طبیعت است و در خصوص نهادینه 
شدن این ارزش ها، کلاس ها را به صورت دوره ای به این امور 
اختصــاص می دهیــم و عــلاوه بــر ظاهــر کلاس ها، 
تمارین و مباحث نیز پیرامون این ارزش ها طراحی 
می شــود و این باعــث منحصر به فرد شــدن کار 
می شود. من طی این چند سال فعالیت فهمیدم 
که هیچ چیزی آنچنان کامل نمی شود که بگوییم 
دیگر بهتر از این نیست. اگر صبر کنیم تا ایده آل 
رخ بدهد، احتمالاً هرگز شروع نمی کنیم. اگر شروع 

کنید، می توانید کار را به 100 درصد برسانید. 

سارا هوشیار
بنیان گذار برند زیوا

نسیم توکل
رئیس هیئت مدیره عرش گستر و 

مدیرعامل قطعه آزمون

فهیمه فرهمند 
بنیان گذار آموزشگاه زبان انگلیسی باتیس
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زنان نوآور
I N N O V A T I V E 

W O M E N

INTRODUCTIONمعرفی

 داستان آریانا

این ترس را 
کنار بگذارید

عوامل  از  یکی  شکست«  از  »ترس 
بازدارنده زنان برای ورود به عرصه های 
در  عامل  این  است.  مدیریتی  بالای 
عرصه سیاست بزرگ تر و تأثیرگذارتر 
نیز می شود. اما آریانا هافینگتون به 
سرسختی و نهراسیدن از شکست در 
عرصه زندگی و کار معروف است.آریانا 
هافینگتون ستاسیناپولوس در 15 ژوئیه 

1950 در آتن به دنیا آمد.

 او برای ادامه تحصیل در رشته 
کمبریج  دانشگاه  به  اقتصاد 
ارشد  کارشناسی  مقطع  تا  و  رفت 
تحصیل،  طول  در  کرد.  تحصیل 
فروشگاهی در لندن راه اندازی کرد ولی 
همزمان به نویسندگی نیز پرداخت. در 
سال 19۷4 پس از تلاش فراوان برای 
راضی کردن ناشران، توانست اولین کتاب 
 »The Female Woman« خود را با نام
چاپ کند و در سال 1980 به آمریکا 
به  به صورت منظم  او  کرد.  مهاجرت 
تحلیل های سیاسی می پرداخت و در 
تلوزیون برنامه ای برای دفاع از این عقاید 
داشت. او شبکه خوبی در بدنه سیاسی 
محافظه کاران برای خود ساخت، ولی بعد 
از مدتی مواضع خود را تغییر داد و لیبرال 
شد. او در انتخابات فرمانداری کالیفرنیا 
شرکت کرد و موفق نشد؛ اما در همان 
سال یکی از پرفروش ترین کتاب های 

سال را نوشت. 

 آریانا مادر دو فرزند است و در 
ابتدایی، به صورت  سال های 
افراطی کار می کرد تا زمانی که روزی در 
دفتر کارش از فرط خستگی بیهوش شد 
و از ناحیه صورت آسیب دید. او از آن روز 
مبلغ نظریه تعادل میان کار و زندگی 
است، اگرچه کماکان پرتلاش است و 
اعتقاد دارد انجام همزمان چندین کار، 

کارایی انسان را تقویت می کند.

رؤیای بزرگ کردن 
یک کسب وکار هنری

 کسب وکار با تمرکز بر 
صنایع دستی جنوب کشور

 نوآوری در یک حوزه خاص 
که انسان باید محور آن باشد

ایــن هنر را به شــکل مــدرن عرضــه کنــم. در مســابقه های 
بین المللی طراحــی در این حوزه هم بارها شــرکت کرده ام و 
همیشه در توضیحات تأکید می کنم که این یک هنر اصیل 

ایرانی با رویکردی مدرن است. 
می خواهم با بــزرگ کــردن کســب و کار، روی مدیریت برند 
تمرکز بیشتری داشته باشم. چون وقتی کسب وکار بزرگ 
می شــود، چالش هــای بزرگ تــری هــم پیــش رویــش قــرار 

می گیرند و تمرکز بیشتری روی بیزینس پلن لازم است.

شــروع کردیم و احســاس می کنم یکی از دلایل موفقیت 
مــا، زمان بنــدی مناســب بــود. کارمــان در اردیبهشــت 
139۷ شــروع شــد و در آن زمــان این قــدر کســب و کار از 
اینســتاگرام برای فــروش محصــول اســتفاده نمی کردند. 
فروش محصولات حصیری جنــوب ایران نیز برای بار اول 
اتفاق می افتاد. این موضوع کمک کرد تا کار ما دیده شود 
و البته اینفلوئنسرهایی بودند که از کار ما حمایت کردند. 
رفته رفته مردم با این جنس کالاها آشنا شدند و این کارها 

در گالری های مختلف راه پیدا کرد.

رویکرد هیجان مدار بر پایه هیجانات است و هیجانات 
را سیســتم های راهنمایی بــرای وجود مــا می داند که 
تغییــرات آنهــا نشــان دهنده تغییــری در حال وهــوا و 
نیازهای ماســت. هــر هیجانــی نشــان از تغییــری در 
نیاز ما می دهد و این هیجانات مانند چراغ چک یک 
اتومبیــل، آلارم های وجــودی ما هســتند؛ آنها نه تنها 
علایم مزاحمی نیســتند، بلکــه به بهزیســتی ما نیز 
کمک می کنند و ما را به سیستم ناخودآگاه مان وصل 
می کنند. این روش نســبت بــه درمان های خــودآگاه، 

مؤثرتر و عمیق تر است.
من نیاز به این روش درمانی را در مراجعان حس کردم، 
چون این رویکرد بر اساس همدلی و نوع دوستی شکل 
گرفته است و اساســش دیده شــدن و پذیرفته شدن 
همه انسان ها در هر شرایط و احوالی است. از آنجا که 
سبک زندگی و تربیت بسیاری از خانواده ها در شرایط 
و مشــغله های کنونی، موجب نادیده انگاشــتن افراد 
شــده اســت، به نظرم ایــن روش کارآمدتر می رســید. 
در زندگی امــروزی کمتر توجهی به روح انســانی افراد 
می شــود و اغلب انسان ها را با دســتاوردهای مطلوب 
جامعه قضــاوت می کنند. این روش پاســخ مناســبی 

برای نیاز دیده شده انسانی است.
نوآوری این رویکرد در این اســت کــه مبتنی بر تجربه 
لحظــه اکنــون اســت؛ یعنــی مــا تکلیفــی بــه مراجــع 
نمی دهیم و هرچه رخ می دهد در همان جلسه است. 
ما به عنوان جراحــی روانی از آن یــاد می کنیم. ضمن 
اینکه در این مدل از درمان، ممکن است مراجعه کننده 
برای یک مشکل بیاید، اما همه جوانب زندگی او بهبود 
می یابــد و برخورد انســانی و هم تــراز بــودن درمانگر با 
مراجعه کننده در طول درمان - به جای دانای کل بودن 
درمانگر - این روش را متمایز می کند. به علاوه دوره های 
گروه درمانــی و زوج درمانــی بــا ایــن روش، بــر اســاس 

پژوهش هایی که صورت گرفته، بسیار مؤثر هستند.

  سارا سقایی
 بنیان گذار کسب وکار دیلانس

نیلوفر عیدی زاده 
بنیان گذار کسب وکار تَویزه

 سمیرا سادات رسولی 
بنیان گذار کلینیک دلوین

بســته بندی کارهای ســرامیکی بســیار ســخت اســت. ما 
محصولات را در چندین لایه بسته بندی می کنیم تا مطمئن 
شویم سالم به دست همه می رسد. البته این کار هزینه بر 
است، اما برای سالم رسیدن بسته ها به دست مشتریان، 
چاره دیگــری وجــود نــدارد. همان طــور کــه گفتید، ارســال 
محصولات شکستنی مخصوصاً به کشورهای دیگر، یکی 

از چالش های بزرگ کار ماست. 
نحــوه ارائــه محصــولات و بســته بندی یکــی از مهم تریــن 
بخش هاســت. ممکن اســت بعضی هــا فکر کنند پروســه 
فروش بــا خرید مشــتری پایــان می باید، امــا به نظــر من با 
خرید مشــتری، ایــن ارتباط تــازه آغاز می شــود و مــا باید با 
راضی نگه داشــتن مشــتریان بتوانیم آنها را حفظ کنیم و 
از آنها مشــتریان وفادار بســازیم. امســال برنامه ما برای 
توسعه کسب وکار جدی تر است تا هم بتوانیم پاسخگوی 
تمام سفارش ها باشــیم و هم قدرت کافی برای صادرات 

داشته باشیم.
دیلانس از ترکیب دو کلمه دیزاین و بالانس گرفته شده 
است که تقابل تعادل و طراحی است و در واقع از یکی 
از عناصر دیزاین که تعادل است، می توان از جزء به کل 
رسید. هنر اصیل ایرانی هویتی چند هزار ساله دارد. 
این هنر نباید فراموش شود. درست است که به جلو 
حرکت می کنیم، اما می توان با تلفیق سنت و مدرنیته 
ایــن هنــر را بــه روز کــرد. همیشــه دلــم می خواســت 

حــدود 100 تــا 150 ســربافنده و بافنــده جنوبــی بــا تویــزه 
همکاری می کننــد و این موضوع یکــی از معنابخش ترین 
جنبه هــای ایــن کســب وکار اســت. بعــد از معرفی شــدن 
حصیربافــی، مخاطبــان از آن بســیار اســتقبال کردنــد. 
واقعیت این اســت که مــا تبلیغــات خاصی هــم نکردیم، 
یعنــی بــرای تبلیغ صفحــه خــود پولی بــه کســی ندادیم. 
انگیزه اصلی و اولیه ما حمایــت از بافندگان بود. آن زمان 
که ما شــروع کردیم، خــود جنوبی هــا هم علاقــه زیادی به 
حصیر نداشــتند. اکثر بافندگان ما را زنانِ بالای 60 ســال 
تشکیل می دادند و این هنر در معرض فراموشی بود. اما 
با معرفی این کار و گسترش شــبکه ارتباطی ما در سراسر 
ایران، جوانــان نیز به ایــن کار جذب شــدند. الان تعدادی 
از بافندگان ما زیر 22 سال ســن دارند. در واقع خود آن ها 
مدام پیگیر هستند که سفارش های جدیدی بگیرند و کار 
کننــد. مخصوصا کــه بســیاری از این خانم ها سرپرســتِ 
خانوار هســتند و از این طریــق می توانند درآمــد معقولی 

به  دست بیاورند.
در حال حاضــر تویــزه مغــازه ای برای فــروش حضــوری در 
میــدان نقــشِ جهــان اصفهــان دارد و از طریــق ســفارش 
گرفتن از پلتفرم اینستاگرام، محصولات خود را به سراسر 
ایــران ارســال می کنــد و البتــه قصــد دارد بخــش فــروش 
اینترنتی خود را قوی تر کند. ما کار خودمان را از اینستاگرام 



کارنگ و کسب وکارهای ایرانی
در سال 1401 بیش از 200 کسب وکار ایرانی را به روش های متنوع در کارنگ دیده ایم. از گزارش و مصاحبه و خبر گرفته تا اینفوگرافیک و تحلیل، تلاش 

کرده ایم محور اصلی محتوای کارنگ، کسب وکارهای نوآور ایرانی باشد. اعتقاد راسخ داریم که اکوسیستم و زیست بوم بدون تنوع  و تکثر کسب وکارها 
شکل نمی گیرد و پایدار نخواهد بود. توجه به همین تنوع  بازیگران اکوسیستم های نوآوری کشور رویکردی است که در کارنگ با جدیت آن را دنبال 

می کنیم. لوگوهایی که در این صفحه می بینید تنها بخشی از کسب وکارهایی است که در یک سال گذشته در کارنگ حضور داشته اند.
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تقويم
C A L E N D A R1401فروردین

دربارهیکخوشبینی

آیا دوباره امید 
ساختن به این فضا 

برمی گردد؟ 
این روزها آخرین وضعیت اکوسیستم 
نــوآوری کشــور را بــا کمــی خوش بینــی 
می تــوان اینگونــه تعریــف کــرد کــه 
بعــد از یــک توقــف پنج ماهــه و ریــزش 
اقتصــاد آنلاین کشــور، بــا وجــود اینکه 
هنــوز وضعیــت اینترنتــی و دسترســی 
آن بــرای مردم به شــدت ناپایدار اســت، 
کســب وکارهایی کــه بخــش عظیمی از 
بــروز و ظهــور آنهــا از طریق شــبکه های 
اجتماعی اســت، در تلاش اند تا کاربران 
پراکنده خــود را در این پلتفرم هــا دوباره 
گــرد هــم آورنــد. کســب وکارهایی کــه 
متناســب با اندازه و تعداد کاربران شان 
رویکردهــای متفاوتــی را در ایــن ماه هــا 
از  بســیاری  بــرای  امــا  داشــته اند، 
آنهــا »ســردرگمی« و »بلاتکلیفــی« 
کلیدواژه های مشترکی در این رویکردها 

بوده است.
نمی تــوان از نظــر دور داشــت کــه 
فشارهای بسیاری به اقتصاد نیمه جان 
دیجیتــال کشــور وارد شــده و احتمــالاً 
بازیابی تــوان بخش خصوصــی در این 
اقتصاد نیازمند اول تغییرات بالادستی 
گســترده در سیاســت های اقتصادی-
بین المللی کشــور خواهد بود و بعد در 
ریل گذاری درست مسیر کسب وکارها 
توســط بنیان گــذاران و مدیــران آنهــا. 
در مــورد نیازمنــدی اول تنهــا می تــوان 
امیدوار بــود که برخــلاف جریان اصلی 
و رویه هــا و سیاســت هایی که تــا اینجا 
شاهد آنها بوده ایم، یک تغییر و تحول 
اساســی رخ دهــد کــه جز »گشــایش« 
اوضاع بــرای مــردم و اقتصــاد و جامعه 

نمی توان نامی بر آن نهاد. 
آســیب های واردشده به کســب وکارها 
کــم نیســتند. شــاید بایــد خوش بین و 
امیدوار بــود کــه در ابتدای ســال آینده 
همان طــور کــه ایــن روزهــا خبرهــای 
گشایش و بهبود اوضاع در زمینه روابط 
خارجــی بــه گــوش می رســد در زمینــه 
سیاست گذاری داخلی به خصوص در 
حوزه اینترنت و تعاملات کسب وکاری 
مرتبــط بــا آن هــم شــاهد تصمیم هــای 
عاقلانــه و درســت باشــیم تا هــم چرخ 
اقتصاد این بخــش از کشــور مجدد به 
حرکت درآید و هــم امیدها برای ماندن 
و ســاختن و بــه پیش بــردن نــوآوری در 
کشــور از وضعیــت ســقوط کرده فعلی 

خارج شود.

سال پرخبر: از طرح صیانتCOMMENTنظر
تا خاموشی اینترنت
نیمهاولسال1401خبرهاحولمحورطرحصیانتوخوشبینیبابتبسیاریطرحها
وپروژههایتوسعهایکسبوکارمیگذشت.کسیخبرنداشتچهنیمهسختیازسال

1401باقیماندهاست!

 اعطای تسهیلات 
۱۷۰۰ میلیارد تومانی به 
استارتاپ ها با همکاری 
وزارت ارتباطات و پست 

بانک

 نیما نامداری 
مدیرعامل »کارنامه« 

شد

 شورای عالی فضای 
مجازی خواستار 

ایجاد مرورگر و موتور 
جست وجوی بومی 

شد

 تعویق مجدد 
الکامپ؛ تاریخ جدید 

۱۹ آبان

 ساترا: مجوز 
رسانه های صوت  و 
تصویر فراگیر لغو 

نمی شود؛ به شرط 
رعایت قانون!

 درخواست ساترا برای 
تعلیق و فیلتر فیلیمو

 نشست خبری 
ائتلاف »تاد« برگزار 

می شود

 انتخابات اتحادیه 
کسب و کارهای مجازی 

به تعویق افتاد

 کارگروه اقتصاد 
دیجیتال خواستار 
توقف فعال سازی 

سوئیچ آمیتیس شد

 طرح صیانت 
به صحن علنی 

مجلس بازمی گردد

 طرح صیانت تا 
دو هفته آینده در 

دستور کار مجلس قرار 
می گیرد

 کمپین اعتراض به 
اختلال در اینترنت، 
مرز ۱۱ هزار امضا را 

رد کرد

 ویرگول ۴ میلیارد 
 تومان سرمایه گرفت

 انتخابات اتحادیه 
کسب وکارهای مجازی 

۱۹ اردیبهشت برگزار 
می شود

 شرکت شناسا در 
استارتاپ دکتر موتوری 

سرمایه گذاری کرد

 وزیر ارتباطات شایعه 
فیلترینگ اینستاگرام 

و واتس اپ را رد کرد

 هیئت عالی 
نظارت تصویب کرد: 

انتخابات اتحادیه 
کسب وکارهای مجازی 

برگزار می شود

 فعالیت سوییچ 
 آمیتیس متوقف شد

 جلال رشیدی 
کوشکی، نماینده 

مجلس: کمیسیون 
جدیدی برای طرح 
صیانت تشکیل 

نمی شود

 هشدار انجمن 
فین تک به ایجاد 

سامانه »آمیتیس« 
جدید بیمه مرکزی

 حرکت اول در 
استارتاپ میاره سرمایه 

 گذاری کرد

 طرح صیانت، به 
شورای عالی فضای 

مجازی ارسال شد

 حرکت اول بودجه 
شتابدهی خود را ۱۰۰ 

درصد افزایش داد

 تصمیم گیری درباره 
آمیتیس به کارگروه 

ویژه اقتصاد دیجیتال 
سپرده شد

 دور جدید 
سرمایه گذاری هلدینگ 

مکس روی استارتاپ 
 خودرو۴۵
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تیر
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 زارع پور درباره 
فعال شدن سیف مود 
مرورگرها گفت: صرفاً 
دسترسی به محتوای 

خشن و مستهجن 
محدود شد

 ورود سازمان بازرسی 
به موضوع تأخیر در 

برگزاری انتخابات 
اتحادیه کسب وکارهای 

مجازی

29



140128
فروردین
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فروردین
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فروردین

28
فروردین

28
فروردین

28
فروردین

 فناپ ۵۰۰ میلیارد 
تومان دیگر روی 

ابرآروان سرمایه گذاری 
کرد

 غلامرضا نوری 
قزلجه: طرح صیانت به 
مجلس و دولت ارجاع 

داده شده

 هشدار نوری قزلچه، 
نماینده مجلس درباره 

تحرکات جدید طراحان 
صیانت

 وزیر ارتباطات: طرح 
صیانت وجود ندارد 

اما برخی با جوسازی از 
 اسم آن نان می خورند

VOD انجمن صنفی 
ها خواستار جایگزینی 
هیئت نظارت به جای 
ساترا برای رگولاتوری 

این حوزه شد

 دانشگاه علوم 
پزشکی از هومکا 

شکایت کرد

 پاسخ شرکت 
زیرساخت 
به اختلال 

اینستاگرام: 
لینک ها قطع 

شده بود

 ترکیب جدید 
هیئت مدیره انجمن 

صنفی VODها 
مشخص شد

 قطعی کلادفلر 
بسیاری از 

سرویس های محبوب 
اینترنتی را از دسترس 

خارج کرد

 عرضه اولیه سهام 
تپسی انجام شد

 سرمایه گذاری 
استارت آپ استودیوی 

دایان روی بی  فیلتر

 رضا الفت نسب در 
نشست خبری ائتلاف 
تاد: منتقدان نیز باید 

پاسخگو باشند

 انتخابات اتحادیه 
کسب وکارهای مجازی 

لغو شد

 سرمایه گذاری »آن« 
روی پلتفرم تأمین  مالی  

جمعی »دونگی«

 حمید محمدی 
از ریاست اتحادیه 

کسب وکارهای مجازی 
استعفا داد

 ارائه خدمات 
اعتبارسنجی 
انحصاری شد

 مخالفت سازمان 
نظام صنفی رایانه ای 
تهران با انحصار در 

خدمات اعتبارسنجی

 اسمارت آپ در 
استارتاپ گیم بازینگا 

سرمایه گذاری کرد

 بیانیه VODها 
خطاب به رییس 

صداوسیما و واکنش به 
لفظ مستهجن!

 دیجی نکست در 
راند دوم »کارپو« 
سرمایه گذاری کرد

 اعضای جدید 
کمیسیون تنظیم 
مقررات ارتباطات 

منصوب شدند

 ضوابط پذیرش 
استارتاپ ها در بورس 

ابلاغ شد

 گزارش نوین هاب: 
۶۶ درصد کسب وکارها 

محتوای خود را در 
اینستاگرام منتشر 

می کنند

 تفکیک اتحادیه 
کسب وکارهای مجازی 

به حداقل دو بخش، 
قطعی شد

 اسمارت آپ در 
استارتاپ کندل 

سرمایه گذاری کرد

 وزیر ارتباطات: سهم 
اقتصاد دیجیتالی از 
GDP به ۷.۲ درصد 

رسید

 وزارت صمت، پروانه 
کسب تیمچه، وینی لند 

و دیس مارکت را باطل 
کرد

 جلسه دوم معارفه 
سهام تپسی در 

فرابورس برگزار شد

 اعضای رسمی کمیسیون رمزارز انجمن 
فین تک انتخاب شدند

 شکایت استارتاپ ها از نماد اعتماد رد شد

 نتیجه دادگاه به نفع مدیرعامل هومکا صادر شد

 پادرو: اختلال و کند 
شدن اینترنت، فروش 
اینستاگرامی ها را به 
نصف رساند

 رئیس کل بیمه 
مرکزی:  هدف از ایجاد 
سوییچ مرکزی بیمه، 
نظارت است

 وزارت ارتباطات: هیچ اختلالی در 
شبکه زیرساخت های ارتباطی کشور 
وجود ندارد

 نماینده مجلس: 
طرح صیانت به شورای 
عالی فضای مجازی 
سپرده شد

 بیانیه مشترک 
استارتاپ ها در اعتراض 
به تفکیک اتحادیه

 دبیر کمیسیون طرح 
صیانت: طرح از دستور 
کار مجلس خارج 
نشده است
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لجستيک
L O G I S T I C

چرا باید بازار لجستیک 
را جدی بگیریم؟

قیمت های پایین پست کار 
نوآورها را سخت کرده است

اهمیت لست مایل دلیوری در 
بازار اینترنتی

هر بخش بتواند بهبود پیدا کند، بهره وری بیشتری عاید 
شــرکت می شود و حتی ســنتی ترین کســب وکارها هم به 
این ســمت تمایل پیدا خواهند کــرد. آپتایم متناســب با 
هــوش مصنوعــی، برنامه ریزی هایــی انجام می دهــد و در 
فاز بعدی، مقاصــد را به صــورت خودکار و هوشــمند بین 
راننده ها تقســیم می کند و بــه هر یــک از راننده ها به طور 
مجزا می گوید که مقاصد خــود را با توجه به بــار ترافیکی 
چگونه انتخاب کنند و با چه ترتیبی حرکت کنند و راننده 
دغدغه ای بابت انتخاب مسیر برای چند مقصد نخواهد 
داشــت. ضمــن اینکــه، امــکان رهگیــری آنلایــن نیــز بــه 

مشتری داده می شود.
معمولاً شــرکت های حمل و نقل درون شــهری زیان ده 
هستند، چون فروشگاه های اینترنتی و اینستاگرامی 
و آنلاین شاپ ها می خواهند با قیمت پایین تر بسته را 
به دست مشتری برسانند و حاضر نیستند قیمت را 
افزایش دهند و شرکت های حمل و نقل نیز ناچارند نرخ 
را به اندازه ای که مشتری قبول کند، کاهش دهند و با 

هر قیمت که آنها بخواهند کار کنند. 
اکثر شــرکت های حمل و نقل درون شــهری و پستی با 
تزریق ســرمایه هایی که از طــرف ســرمایه گذاران خود 
داشته اند، توانسته اند خود را سر پا نگه دارند وگرنه تا 

الان به ورشکستگی کشیده شده  بودند.
حتی در این صنعت، شرکت هایی وارد شده اند که با 
سختی های کار آشــنایی نداشــته اند یا تصور دیگری 
از وضعیت موجود داشــته اند و بعــد از مدتی مجبور 
شده اند کسب و کار خود را تعطیل کنند. البته بازدهی 
شرکت های بزرگی مانند تیپاکس که بیش از 50 سال 
اســت در این عرصه حضــور دارد، با شــرکت های نوپا 
تفاوت دارد و مسلماً شرکت های نوپا به پول بیشتری 

نیاز دارند تا سر پا بمانند.
در حال حاضر یکی از مشکلات این بخش، انجام کار 
لجستیکی توســط شرکت پســت جمهوری اسلامی 
با مبالغ غیرواقعی اســت. در واقــع ارائه قیمت پایین 
توسط پســت، امکان توســعه کار و حتی انگیزه کافی 
را از شــرکت های مشــابه مــا ســلب کــرده  اســت. زیرا 
معمــولاً هر مبلغــی که بــرای شــرکت های حمل و نقل 
درون شهری برای ارسال بسته ها مقدور باشد، شرکت 
پســت با نصــف قیمــت همــان کار را انجــام می دهد. 
نزدیــک شــدن قیمت هــای شــرکت پســت بــه مبلــغ 
واقعــی می توانــد اوضــاع را کمی بهبــود بخشــد، زیرا 
همــه کســب و کارهای اینترنتــی درصددنــد هزینــه 
کمتری برای ارسال بسته های خود به دست مشتری 

پرداخت کنند.

کسب وکارهای اینترنتی، در بخش لست مایل دلیوری 
اســت. از آنجا که توزیع مرســولات توســط شرکت های 
پستی در ساعات محدود از شــبانه روز انجام می شود و 
مشــتری ها اغلــب در آن ســاعت از روز در منزل حضور 
ندارنــد و بســته برگشــت می خــورد، بنابرایــن تصمیــم 
گرفتیم با شــرکت گنجه، همــکاری اســتراتژیکی را آغاز 
کنیــم و لاکرهایــی را در ســطح شــهر تعبیــه کردیــم تــا 
مشــتری ایــن امــکان را داشــته باشــد ظرف 48 ســاعت 
بدون محدودیت ســاعت در شبانه روز بســته خود را از 

داخل لاکر بردارد.
پستکس اولین لاکرهای خود را در انبار شرکت کالارسان 
در پارک ســوار بیهقی در میــدان آرژانتیــن تهران نصب 
کــرده  است.مـــی خواهـــــــــیم تعــــــــــداد نمایندگی هــای 
خود را به 400 شعبه برسانیم. همچنین لانچ کردن چند 
ماژول پیچیده را در دستور کار داریم. مثلاً سال گذشته 
استارت پست تلفیقی را به صورت محدود زدیم، اما در 
برنامه آینده آن را به صورت گســترده تر در کشور بسط 
خواهیــم داد. همچنین برنامه داریم پســت بیولوژیکی 
و فــردی را گســترش دهیــم و همچنیــن بــرای کاهــش 
هزینه های جمع آوری و توزیع نمایندگان پســتی، نشــر 
و گســترش هوش مصنوعی مســیریاب را برای ســرعت 

بخشیدن به مسیرها در دستور کار داریم. 
ســال گذشــته با اســتفاده از نرم افــزار هــوش مصنوعی 
آپتایم بــرای کوتاه کردن مســیر و ســرعت بخشــیدن به 
کار، توانســتیم 28 درصد از هزینه هــای خود را کاهش 
دهیــم. بــه ایــن معنــا کــه توانســته ایم بیــش از یک 
میلیــون کیلومتــر کاهــش پیمایــش مســیر و بــه 
تبــع آن، کاهش مصــرف حامل های ســوخت را 

تجربه کنیم. 

محمد اتابکی
هم بنیان گذار سامانه مدیریت ناوگان 

هوش مصنوعی آپتایم

سعید ناسوتی
 مدیرعامل شرکت پیشرو پست

بابک عقیلی نسب
مدیرعامل و هم بنیان گذار پستکس

پس از آنکه مدتی با شــرکت های پستی و فروشگاه های 
اینترنتــی کار کردیــم، بــه ایــن نتیجــه رســیدیم یکــی از 
و  پســتی  شــرکت های  دغدغه هــای  مهم تریــن 

جای رشــد بــرای هوشــمند شــدن صنعت لجســتیک در 
ایران بسیار زیاد و سهم بازار بالقوه و بالفعل نیز متفاوت 
اســت. اما به جرئت می توان گفت در بخش بهینه سازی 
لجستیک، ما خودمان را پیشرو در این  صنعت می دانیم.
لجســتیک یک اصطلاح کلی اســت و بیشــتر بــه زنجیره 
تأمیــن برمی گــردد و شــامل بخش هــای مختلــف از 
جمله فرســت  مایــل، میــد مایل و لســت مایل می شــود. 
فرست مایل به بخش قبل از ارسال و تأمین یا جمع آوری 
کالا برمی گردد. مید مایل معمولاً بین انبار به انبار یا شهر 
به شــهر ارســال کالا انجام می شــود. لســت مایــل هم به 

آخرین لحظه تحویل کالا گفته می شود و جایی است 
که کالا به دست آخرین مصرف کننده )فروشنده یا 

مصرف کننده( می رسد.
کســی کــه کســب وکار اینترنتــی دارد و کار 
لجســتیک انجــام می دهــد، می دانــد حاشــیه 
سود شــرکت های حمل ونقل کالا چندان زیاد 
نیســت و علت آن نیز وارد نشــدن فنــاوری به 
این حوزه اســت و اگر شــرکتی بتواند خدمات 
فناوری را به آنان ارائه دهد، بدون شــک از آن 

سرویس استفاده می کند.
در همه جای دنیا هزینه نگهداری کالا در انبار، 

هزینــه نــاوگان، هزینــه ســوخت و همچنیــن هزینه 
دیر رســیدن کالا به دست مشتری بســیار بالاست. 

تعارض میان رستوران ها 

و اپلیکیشن ها

رگولاتوری لجستیک 
مهم می شود

هیئت ناظر در سانفرانسیســکو به این 
رأی داده کــه اپلیکیشــن های مربوط به 
تحویل کالا، در رابطه با اعمال هزینه های 
خود ملــزم به رعایت ســقف مشــخص 
و دائمــی باشــند. اســتدلالی کــه در 
شــکایت در مــورد آن بحــث شــده، این 
بــود کــه پاندمــی کرونــا باعــث تغییرات 
اساسی در صنعت رستوران داری شده و 
ساختار آن را متحول کرده است. اکنون 
اپلیکیشــن ها یــک ضــرورت بــرای ایــن 
کســب وکارها به شــمار می آیند و صرفاْ 
یک گزینه لوکس و گران قیمت نیستند. 
ایــن تحــول در روش کســب وکار ســبب 
شــده اســت تا اپلیکیشن ها ســودهای 
بی ســابقه ای به دســت آورند. به عنوان 
 )DoorDash( نمونه، اپلیکیشن درُدش
در طول مــدت پاندمی کرونــا 25 درصد 

سود بیشتری کسب کرده است.
با این حــال به دلیــل اینکــه قیمت های 
کــرده،  پیــدا  افزایــش  بیرونــی 
اپلیکیشــن های تحویــل غــذا دیگــر در 
حالت رقابتی قرار ندارند و مشتریان به 
دنبال اپلیکیشن هایی هستند که هزینه 
کمتری برای آنها داشته باشد. ولی حتی 
وقتی مشتریان از طریق اپلیکیشن های 
تحویل غذا برای انجام یک معامله بهتر، 
سفارش خود را انجام می دهند، قیمت 
آنها هنوز مصنوعی است. زیرا هزینه ای 
کــه پرداخــت می شــود، فقــط بــرای غذا 
نیســت و بخشــی از آن همچنــان بــه 

اپلیکیشن ها مربوط می شود.
زمانــی کــه دردش در فیلادلفیــا بــا 
محدودیــت در ســقف هزینــه ای کــه از 
رســتوران ها می تواند بگیرد مواجه شد، 
بــرای پاســخ بــه ایــن ســقف، »عــوارض 
رگولاتــوری« را به هزینه های مشــتریان 

اضافه کرد.
اما همان طور کــه food & wine متذکر 
شده، چنین سقف هایی می تواند به این 
منجر شــود که اپلیکیشــن های دلیوری 
برای جبران درآمد ازدســت رفته، هزینه 

بیشتری از مشتری دریافت کنند.
به دلیــل جایگاهی که اپلیکیشــن های 
تحویل غذا برای خــود تثبیت کرده اند، 
می توانند از مشتری ها هزینه اضافه تر 
دریافت کنند یا رستوران ها را به سمت 
افزایش قیمت ها سوق دهند. به دلیل 
سلطه آنها بر بازار، هر دو حالت ممکن 

است.

REPORTگزارش
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REPORTگزارش فریلنسرها هم به دنیای 
لجستیک قدم خواهند گذاشت

استفاده از ظرفیت اتوبوس ها 
در جابه جایی کالا

تجارت اجتماعی 
و نیازهای روبه رشدش...

ارتباطــی بــه منظــور افزایــش کیفیــت ســرویس و ارتقــای 
بهره وری شرکت بوده است. 

طراحی و بهره برداری از ســامانه جامع اختصاصی صدور 
بارنامه، ارائه خدمات تحت وب و اپلیکیشــن هماهنگی با 
پیک ها و جمع آوری محموله ها از محل استقرار مشتریان، 

از آن جمله هستند.
همچنین شبکه دفاتر و همکاران این شرکت به سادگی قادر 
به ثبت، ارسال و دریافت داده های مربوط به بارنامه هاست 

و به آسانی امور مالی و عملیاتی را مدیریت می کند.
بیشــتر مشــتریان شــرکت دارای کــد اشــتراک هســتند 
و به راحتــی می تواننــد درخواســت های خــود را از طریــق 
وب سایت، اپلیکیشن و شبکه های اجتماعی به همکاران 
ما اعلام کنند تا آنها اقدامات لازم را بــرای جمع آوری بارها 

انجام دهند. 

شــده و حداقــل دو روز طول می کشــد به دســت مشــتری 
برسد. اما در شرکت کالارسان مرحله انبارداری و تقسیم 

بار را نداریم و بار با سرعت ارسال می شود. 
کار دیگری کــه مطابق با فنــاوری روز دنیــا انجــام داده ایم، 
این اســت کــه در انبارها سیســتم های هوشــمندی مانند 
سیســتم RFID و طرح های هولوگرام دار تعبیــه کرده ایم و 
موقعی کــه بــار از اپراتور یا ســفیر تحویل گرفته می شــود، 
هولوگــرام روی بــار نصــب می شــود و ارســال کننده کالا 
می تواند در هر مرحله متوجه شود بار او در چه مرحله ای 

قرار دارد.

بــازار تجــارت اجتماعــی بــزرگ اســت و روزانه شــاهد 
ســرمایه گذاری های عجیب وغریبــی در ایــن بــازار در 
تمام دنیا هســتیم. زمانی کــه کارمان را شــروع کردیم، 
محصــولات مشــابهی وجــود نداشــت، امــا امــروز در 
جاهای مختلف روی چنین محصولاتی کار می کنند. 
این محصولات الزاماً شبیه پادروشاپ نیستند و بسته 
به منطقه ای که در آن هستند، نگاه و مسیر متفاوتی 

دارند.
قاعدتاً هنوز این بــازار در کل دنیا بســیار جوان اســت 
و در اوایــل موج توســعه خود قــرار دارد. برای مثــال، در 
چین حجم بازار تجارت اجتماعی سالانه ۳۶0 میلیارد 
دلار است. حجم بازار تجارت اجتماعی در سال 202۱ 
نزدیک به 500 میلیارد دلار بوده کــه از این مقدار ۳۶0 
میلیــارد دلار فقــط در چیــن و ۳۶ میلیــارد دلار آن در 
آمریکا در جریان است. فاصله چین با بقیه کشورها 
بســیار زیاد اســت و می توان گفت حدود یــک دهه از 
بقیه کشورها جلوتر است. باقی مانده این عدد هم در 
کشورهای دیگر تقسیم شده است. در همه کشورها 
این بــازار به ســرعت رشــد می کند و نــرخ رشــد آن هم 
عجیب است. برآورد می شــود در دو یا سه سال آینده 
این بازار رشدی را تجربه کند که چند برابر رشد تجارت 
الکترونیک است و تا ســال 2025 رشــد 2/5 برابری را 
در دنیا خواهد داشت. این بازار جوان، جای کار بسیار 
دارد و ما در تلاشیم که در این بازار با هوشمندی حرکت 
کنیم، پیش رو باشــیم و قدم به قدم ســاختار توسعه را 

طوری بچینیم که بیشترین بازده را داشته باشیم.
بر این اساس، ما ابزاری را برای کمک به فروشنده های 
اینستاگرامی  توســعه دادیم. با این ابزار به آنها کمک 
می کنیــم فــروش راحت تــری را در اینســتاگرام تجربه 
کنند. به ایــن ترتیب محصول پادروشــاپ تولید شــد 
تا فروشــندگان اینســتاگرامی را قادر ســازد فروشــگاه 
خــود را از طریــق پادروشــاپ به ســادگی و به صــورت 
اتوماتیک بســازند. به تعبیری دیگر، پادروشاپ عملاً 
یک فروشگاه ساز متصل به اینستاگرام است و امکان 
ســاخت فروشــگاه آنلاین مناســب بــرای شــبکه های 
اجتماعی را در اختیار این فروشــندگان قــرار می دهد. 
فروشــنده به راحتــی می توانــد بــا اســتفاده از پیــج 
اینســتاگرام خود، یــک فروشــگاه بســازد و امکانات و 
خدماتــی ماننــد لینــک اختصاصــی، پرداخــت امن، 
ارســال یکپارچه و مدیریت ســفارش را یکجا دریافت 

کند.

صالح آچاک
 مدیر برنامه ریزی و توسعه شرکت راه 

آسمان آبی

 آیدین نراقی
 مدیرعامل شرکت کالارسان

پشوتن پورپزشک
مدیرعامل پادرو

شرکت های نوپای دانش بنیان، پلتفرم های اشتراکی مبتنی 
بر فناوری هــای اطلاعاتــی و ارتباطی و حتی فریلنســرها یا 
همان آزادکاران این حوزه، به تدریج راه خود را برای فعالیت 
در ایــن صنعــت بــاز خواهنــد کــرد و راهکارهــا و روش های 
سنتی، دیگر جایی در این صنعت نخواهد داشت. بنابراین 
پیش بینی من، افزایش بیشتر تازه واردها برای تسهیل در 
حمل و نقــل کســب و کارهای کوچک مبتنی بر شــبکه های 
اجتماعی است. جایی که هنوز بازار این خدمات بکر است 
و نســل جوان امروز تحــت  تأثیر توانمندی هــای اینترنت و 
گوشی های هوشــمند به دنبال تســریع در ارائه یا دریافت 

خدمات حوزه این صنعت هستند.
اگرچــه روش هــای آمارســنجی دقیقــی بــرای اندازه گیــری 
شاخص های لجســتیکی وجود ندارد، با این حال روند رو 

به رشــد خریدهــای آنلاین، اپلیکیشــن های حمل 
بــار، فــروش در قالــب پیام رســان ها و شــبکه های 

اجتماعی، مؤید این واقعیت است که حجم کلی 
اقتصاد در این صنعت در حال رشد است.

استفاده از فناوری های روز دنیا، یک الزام برای 
هر کسب و کار محسوب می شود. از ابتدای 
ورود مــن بــه شــرکت راه آســمان آبــی، تمام 
تلاش من و همکاران مجموعه، بهره برداری 
حداکثــری از فناوری هــای اطلاعاتــی و 

پست اتوبوسی به معنای اســتفاده مویرگی از زیرساخت 
اتوبوسی کل پایانه های کشور برای جابه جایی بار یا بسته 
بین تمام شــهرها و پایانه های کشــور اســت. این پست به 
دلیل ایمن بودن، احتمال پایین آسیب دیدگی بار و سرعت 
جابه جایی بــالا و انتقــال کالا بــدون محدودیــت در وزن تا 
ابعــاد حداکثر یک متــر، خیلــی زود مورد اســتقبال عموم 
قرار گرفت و از طرفی برای اتوبوس ها نیز جابه جایی مسافر 
به تنهایی درآمدزا نبود و ارســال بار برایشان درآمد بیشتر 
ایجاد می کرد. ضمن آنکه بحث جلوگیری از قاچاق کالا و 
موارد این چنینی مطرح بــود. بنابراین اســتقبال دوجانبه 
باعث شد پست اتوبوسی خیلی زود مورد توجه قرار گیرد. 
مزیت ما در ارسال سریع کالا یا بار به دورترین نقاط کشور 
از طریق زیرساخت پایانه های مسافربری اتوبوسی کشور 
اســت. به عنوان مثال، اگــر بار یــا کالایی در طــول روز به 
ما تحویــل داده  شــود و بخواهیم بــه شــهرهای پرتردد و 
نزدیک، مشابه اصفهان برسد، ظرف پنج شش ساعت 
می توان بار را به مشــتری تحویل داد. این نکته مثبتی 
است که مجموعه ما دارد. در حالی که وقتی بار یا بسته  
به شرکت های پستی دیگر تحویل داده می شود، بارها 
در انبار جمع آوری می شود و طی کلونی، تقسیم بندی 

در دنیای لجستیک 
چه خبر است؟

هزینه های لجستیک 
در حال افزایش 

است 
شاخص ها نشان می دهد فشار بر زنجیره 
تأمیــن، رکــورد ســخت ترین دوران خــود را 
زده اســت. شــرایطی همچون نابســامانی 
بازار، کاهش فضای انبار و کمبود بی سابقه 
سرســام آور  هزینه هــای  بــه  بودجــه، 

لجستیک منجر شده است.
آمــار منتشرشــده از مدیــران لجســتیک 
دنیا نشــان می دهد، شــاخص هزینه های 
لجســتیک افزایــش بی ســابقه داشــته  
اســت. منبع این گزارش توســط دانشگاه 
کلرادو و وابســته بــه چهار دانشــگاه دیگر 
در ایــالات متحــده آمریکاســت. در ایــن 

گزارش از مدیــران تدارکات، 
در مورد موجودی، انبارداری 
و  ســؤال  حمل ونقــل،  و 

نظرسنجی می شود.
ایــن گــزارش تأکیــد می کند 
جریان هــای مختلفــی بــر 
اقتصــاد ایــالات متحــده 
آمریــکا تأثیرگــذار اســت 
و افزایــش تــورم در بخــش 
باعــث  نیــز  لجســتیک 

می شــود تقاضا برای خرید و ارسال کالاها 
کاهش یابد.

عواملی همچون افزایش تقاضا، هزینه های 
متفرقه، قیمت زیاد انبارداری و حمل ونقل 
باعث شــده هزینه های لجستیک سر به 

فلک بکشد.
مطابق این گزارش، ظرفیــت انبارها، دچار 
افت شدیدی شــده و قیمت انبار و فضای 
ذخیره به حداکثر میزان خود رسیده  است. 
 با این حــال پیش بینی می شــود هزینه ها 
در یک ســال اخیر بســیار بالا باقی بماند. 
چالش های بعد از همه گیــری کرونا باعث 
شده تأمین کننده و خرده فروش، مشتریان 
خــود را بــرای پرداخــت مبالــغ قابــل توجه 

آماده کنند. 
زک راجرز، استادیار مدیریت زنجیره تأمین 
در ایالت کلرادو، درباره این مسئله توضیح 
می دهــد: »احتمــال تعدیــل قیمت ها که 
بتواند بخش های دیگر اقتصاد را تسکین 

دهد، وجود دارد.«
راجــرز می افزایــد: »قیمــت ســوخت 
دیــزل بــه ۶4 درصــد بالاتــر از یک ســال 
گذشــته رســیده  اســت و ایــن افزایــش 
قیمــت می تواند چشــم انداز حمل ونقل 

را مخدوش کند.«

فرینوش امامی

farinoosh.emamii
@gmail.com
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استارتاپ ها 
می توانند مستقل 
از حاکمیت باشند؟

گفتاری از علی اصغر سعیدی، جامعه شناس و پژوهشگر حوزه 
تاریخ کارآفرینی در ایران

تجربه تلخ برخورد با 
صنعتگران موفق پیش از 

انقلاب 
ایــن روزهــا کســب و کارهای بخــش خصوصــی، به ویــژه 
آنها کــه در اقتصاد دیجیتــال فعالیت دارند، هم از ســوی 
حاکمیت و هم از طرف مردم تحت فشــار قــرار گرفته اند و 
در شرایط بحرانی قرار دارند. آخرین بحران بزرگی که برای 
کارآفرینان ایرانی پیش آمد، به بعد از سال 57 برمی گردد 
که کارخانه های این کارآفرینان به عنوان عاملان رژیم سابق 
مصادره شد. اکثر افرادی که اموال شان در آن دوره مصادره 
شد، از صنعتگران مدرن بودند. پیش از بررسی سرنوشت 
آنها، باید در ابتدا ببینیم که اینها چگونه رشد کردند. اگر 
به تاریخ معاصر بنگریــد، درمی یابید که رشــد این گروه از 
نیمه های دهه 30 آغاز شد که شروع به احداث کارخانه های 
مختلف کردند. ایــن کارخانه ها بیشــتر در حــوزه صنایع 
بادوام بودند. البته چنــد کارخانه پیــش از آن هم احداث 
شــده بود، ولی گــروه صنعتگران مــدرن از نیمه هــای دهه 
30 وارد بازار شــدند. به همین موازات نگرش روشنفکران 
نیز نسبت به این افراد تغییر کرد. اگرچه عمدتاً این افراد 
از بازار بودنــد )به غیــر از صنعتگرانی که مهنــدس بودند 
و خاســتگاه بــازاری نداشــتند، مثــل خانــواده ارجمند که 
شــرکت ارج را بنیان نهادند یا مهندس رهنما که شــرکت 
پلار را ایجاد کرد( مثل برخوردار، لاجوردی ها و... . تا پیش از 
این، نظر روشنفکران چپ به ویژه چریک های فدایی، مثل 
بیژن جزنی به بازاری ها مثبت بود و آنها را در رده بورژوازی 
ملی قــرار می دادند کــه با دکتر مصــدق ارتباط داشــتند و 
در شــرایطی که لازم بود، بازار را تعطیل می کردنــد. ولی از 
نیمه دهه 30 به بعد تحلیل روشنفکران از این افراد تغییر 
کرد و این صنعتگران را وابســتگان به غرب می دانســتند 
که پای امپریالیســت ها را به میان کشــیده اند و جامعه را 
مصــرف زده کرده انــد. چنانچه کتاب های جــلال آل احمد 
چون »ارزیابی شتابزده« و »غربزدگی« را بخوانید، بخشی 
از ایــن نظــرات را خواهید دیــد. در دهه 40 صنعتگــران در 
حال رشــد روزافزون بودند. دوره طلایی اقتصــاد ما همان 
دوران صنعتی شــدن بود، به ویــژه پس از اصلاحــات ارزی 
که عالیخانی وزیر اقتصاد شد، صنایع بسیار رشد کردند؛ 
هم صنایع دولتی مثل ســازمان گســترش، شــرکت مس 

سرچشــمه، کارخانه های تراکتورســازی و ماشین سازی و 
آلومینیوم سازی، هم صنایع خصوصی. بعد هم در دهه 50 
شاهد انفجار درآمدهای نفتی بودیم و طبعاً صنایع رشد 

چشم گیرتری داشتند.
سال ها پیش از انقلاب 57، اختلافاتی هم میان بازاری ها 
و صاحبان صنایع به وجود آمده بود. در اوایل دهه 40 اتاق 
صنایع و معادن تشکیل شد، زیرا این بخش می خواست 
از منافع خود دفاع کند. اتاق صنایــع در ابتدا در کنار اتاق 
بازرگانی بود، ولی در ســال 1348 اتفاقاتــی افتاد که دولت 
این دو اتاق را در هم ادغام کرد. بعد از ادغام بازاری ها دست 
پایین را داشتند و دیگر هم در اتاق به شکل جدی حضور 
نیافتنــد. از طرفی بخشــی از ایــن بازاری ها کــه واردکننده 
بودند، از صنعت ضربه خوردند، زیرا کارخانه های صنعتی 
در ابتدا با ایجاد انحصار و جلوگیری از واردات پا گرفتند و 
به وجود آمدند. در این میان صادرکنندگان افراد روشن تری 
بودنــد و بعضاً وارد صنعت هم شــدند. البتــه حرف هایی 
زده می شود که دولت به این واردکنندگان اجازه نداد وارد 
صنعت شوند و آنها که وارد شدند، وابسته بودند، ولی این 
تحلیل ها خام و آبکی هســتند. تحلیل درست این است 
اینها از قشر بازاری فرهیخته تر و جهان دیده تر بودند، در 
نتیجه مورد حمایت واقع شــدند که البته آن حمایت هم 

دائمی نبود. 
خلاصه صنعتگران دست بالا را در اتاق گرفتند که باعث 
شد هم بازاری ها علیه اینها متحد شوند و هم روشنفکران. 
این اتفاقات در آستانه انقلاب رخ داد. وقتی انقلاب شد، 
فعالان صنعتی تا تیرماه 58 تحت فشــار بودنــد. با وجود 
اینکه امام خمینــی مخالف مصادره بود، فشــار نیروهای 
چپ باعث شــد که او هم از آنها حمایت کنــد. تیرماه 58 
هم صنایع ملی و مصادره شدند. در واقع بیشتر از اینکه 
واقعاً مردم از این افراد بدشان بیاید، ایده های روشنفکران 
بود که در جامعه منتشر می شد. البته برخی اعتقاد دارند 
که ایران به شکل تاریخی رویکرد ضد سرمایه داشته و باید 
این مســئله را از نگاه تاریخــی دید که به نظــر من تا حدی 

درست است. 
در دوره رضاشــاه و بعــد از آن که صنعت و طبقــه کارگر به 
وجود آمد، زمینه برای ایده های چپ فراهم شد، زیرا ایده 
چپ به دنبال عدالت است و نیروی اصلی اش هم کارگران 
هســتند. اینها در دوران رضاشــاه قدرت مانور نداشــتند، 
ولی بعد جنبش های کارگری شکل گرفتند که اتفاقاً مانع 
از رشد سرمایه و ســرمایه گذاری بودند. اما بعد از کودتای 
سال 32، وضعیت تغییر کرد و صنایع رشد کردند. کارگران 
هم سندیکای خود را داشتند. اما همیشه ترس از نیروی 
چپ هم در دولــت وجود داشــت و هم در ســرمایه داران و 

بسیاری از کارآفرینان قبل از انقلاب 
با حمایت های دولت رشد کردند

رابطه کسب وکارها و حاکمیت باید شفاف باشد

HIGHLIGHTگزیده بحث

تئوری هــا یــا رهیافت هــای توســعه در دوره هــای 
مختلــف تغییــر کــرده اســت. در دوره ای کــه 
صنعتگران رشــد کردنــد، تقریبــاً می تــوان گفت 
هدایت توســعه اقتصادی دســت دولت بــود. در 
همه کشــورها هــم چنین بــود. بعد از جنــگ دوم 
جهانــی نقــش دولــت در تمــام کشــورهای غربی 
اساســی بوده اســت. در کشــور در حال توســعه، 
قطعــاً دولــت هدایــت اقتصــاد را انجــام مــی داده 
اســت. منظورم این نیســت که بخش خصوصی 
بی عرضه بوده، بلکه هدایتگری را دولت بر عهده 
داشته است. در توان و صلاحیت آن صنعتگران 
همین بس که دولت به شرکت های مختلفی وام 
داد و از آنهــا حمایت کــرد، ولی برخی توانســتند 
رشــد کننــد و ســایرین از بیــن رفتنــد. ایــن افــراد 
فرهیختــه و جهان دیــده بودنــد و می توانســتند 
کارخانه هایشــان را اداره کننــد، ولــی بــدون وام و 
کمک هــای دولتــی نمی توانســتند کارشــان را راه 
بیندازنــد و گســترش دهنــد. آقــای تهرانچــی که 
بنیان گــذار ویتانا بــود، از کارهــای مختلفش برای 
من تعریف کرده که نشــان می داد این فرد چقدر 
مبدع و مبتکر بوده اســت، ولی همین فرد به من 
گفت تا بانک توســعه صنعتی 30 میلیون تومان 
وام به من نداد، نتوانستم کارخانه ام را راه بیندازم. 
مثال دیگر مهنــدس رهنما بــود کــه کارخانه پلار 
را بنیان گذاشــت و بســیار مبتکر و حتی مخترع 
بود؛ ولی نتوانســت مثــل کارخانه ارج رشــد کند، 
زیــرا آن حمایت هــا را دریافــت نکــرد. پــس همــه 
این صنعتگران بــه هدایت و حمایــت دولت نیاز 
داشــتند. در صنایع ســنگین نیز دولت باید وارد 
می شــد. مثــلاً کارخانــه ذوب آهــن در ســال 46 با 
سرمایه گذاری دولتی افتتاح شد. تا قبل از آن باید 
ورقه هــای آهــن را از خــارج وارد می کردیــم و نوعی 

وابستگی به مواد اولیه داشتیم. 
اقتصــاد دیجیتــال در جهــان به تدریــج از دهــه 
1990 رشــد کــرد. بعــد از انقــلاب فنــاوری و در 
دوره جهانی شــدن، کشــورهای غربــی کــه مهــد 
فنــاوری بودنــد، بهتــر می توانســتند از فنــاوری 
اســتفاده کننــد و رقابــت کمتــری هــم بــا آنهــا 
 می شــد. در نتیجه به ســمت اقتصــاد معرفتی یا

 knowledge economy  رفتنــد و اقتصــاد 
کارخانه ای را به کشورهایی سپردند که به واسطه 
امکانات بهتر و کارگر ارزان تر می توانستند در این 
بخش رشــد کنند. در نتیجه اقتصــاد کارخانه ای 
در آســیای جنــوب شــرقی رشــد کــرد. کمــی بعد 
کشــورهای دیگر هم به ســمت اقتصاد دیجیتال 
حرکــت کردنــد.  بــه نظــر بســیاری، مــا بــا نیــروی 
جوانــی کــه داریــم بایــد ترکیبــی از رهیافت هــای 
توســعه را داشــته باشــیم. لازم اســت بــه ســمت 
اســتارتاپ ها برویم، زیــرا این بخش نیــروی جوان 
تحصیل کرده را به خدمت می گیــرد. البته باید با 
ضابطه حرکت کنیم تا به اهداف مان برسیم. این 
بخش مشترکاتی با همان بخش خصوصی تولید 
کارخانه ای و فیزیکی هم دارد و آن اینکه به لحاظ 
قوانین باید مورد حمایت قرار گیــرد و اولین اصل 
هم همان احترام به مالکیت خصوصی باشد. در 
غیر این صورت هر لحظه ممکن است از بین برود. 
در کنار این نیروی جوان و تحصیل کرده، ما مزیت 
نسبی نفت و پتروشیمی را هم داریم که نباید آن 
را نادیده بگیریم. متأسفانه در حال حاضر بستر 

قانونی رشد استارتاپ ها فراهم نیست. 
اشکالی ندارد دولت از بخش خصوصی حمایت 
کنــد، ولی ایــن امر باید شــفاف باشــد. تــا زمانی 
کــه شــفاف نباشــد، امــکان شایعه ســازی وجود 
دارد. این مشکل در گذشــته هم وجود داشت، 
ولــی نــه بــه ایــن صــورت. در آن زمــان هــم وقتی 
اتــاق بازرگانی وزیــری را دعوت می کــرد، این طور 
تلقی می شــد کــه اینهــا دارند بــا دولــت معامله 
می کنند. البته همان طور که گفتم بخشی از این 
ارتباط اجتناب ناپذیر است، اما کسب و کارهای 
حــوزه اقتصــاد دیجیتــال بایــد به تدریــج گــروه 
قدرتمنــدی شــوند و ســندیکاهای قوی بســازند 
تــا بتواننــد از حقوق خــود دفــاع کنند. آنهــا اگر 
قدرتمنــد بودنــد، نمی گذاشــتند بــرای اینترنت 
این اتفاقــات رخ دهــد و جلویــش را می گرفتند. 
این نشــان می دهد قدرتی ندارند که نمایندگان 
مجلس طرح صیانت را ارائه می دهند. بنابراین 
رهیافت هــای توســعه ای باید در جهــت تقویت 

این کسب و کارها باشد، نه تضعیف شان.
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سعی می کردند آن را کنترل کنند. در نهایت نفرتی که از 
سرمایه داران داشتند، باعث مصادره ها در سال 58 شد.

تجربه استارتاپ ها و تقویت 
دوباره بخش خصوصی 

مستقل
بعد از انقلاب بخش خصوصی بسیار ضعیف رشد کرد تا 
به دوران استارتاپ ها رسیدیم. استارتاپ ها توانستند رشد 
خوبی را تجربه کنند، اما تا شرکت های دولتی، شبه دولتی 
و خصولتی راهی طولانی دارند. قدرت اقتصادی در دســت 

بنیادها و نهادهای مختلف است. 
پس از انقلاب هدف اجرای عدالت و رسیدگی به محرومان 
و مستضعفان وجود داشت. متعاقب آن، بنیادهایی مانند 
بنیاد مســتضعفان تشــکیل شــدند. ســپس آنها که برای 
اجرایی ســازی برنامه های خود به ســرمایه نیاز داشتند، به 
امام نامه می نوشــتند. ایشــان هم بــه آقای موســوی ارجاع 
می دادند و او نیز کارخانه های مصادره ای را بین این بنیادها 
تقســیم می کرد. بنیاد مســتضعفان بخشــی به نــام هژبر 
داشــت که تمام شــرکت های هژبر یزدانــی را در یک بخش 
آورده بود. این بنیادها برای حمایت های اجتماعی شــان به 
سرمایه گذاری نیاز داشــتند. ســتاد اجرایی فرمان امام هم 
زمین هــا و خانه هایی را که مصادره می شــد، تحــت اختیار 
خود داشت. کم کم ساختاری اقتصادی به وجود آمد که در 
آن به شســتا هم از این کارخانه های مصــادره ای می دادند، 
زیرا دولت نمی توانست سهم سه درصدی اش را به شستا 
بپردازد. برای همین است که امروز می بینیم 30 درصد بازار 
بورس در اختیار شستاست، ولی نمی تواند آن را کنترل کند. 
وقتــی فناوری هــای جدیــد وارد عرصــه جهانــی شــدند، 
شــرکت های بزرگ قابلیت همگام شــدن با این فناوری ها را 
نداشــتند و شــرکت های کوچک به وجــود آمدند. زیــرا کار 
در این حــوزه به نیــروی جــوان و چابکی نیاز داشــت که این 
کارخانه های بزرگ فاقد این دو ویژگی بودند. طبیعتاً برخی 
از این شرکت های فناور برای پیشبرد کارهایشان لازم بود با 
حاکمیت در ارتباط باشند. به نظرم کار در ایران با جایی که 
ساختار حقوقی نهادینه شده دارد، فرق می کند. مثلاً آغاز 
کار اوبردر آمریکا با مدل شکل گیری اسنپ و تپسی در ایران 
متفاوت است. اینها باید برای کارشــان نهادها و ذی نفعان 
مختلف ماننــد تاکســیرانی و اتحادیــه آژانس هــا را راضی 
می کردنــد. این روابط و اتفاقات شــفاف هم نیســت، ولی 
آنچه مسلم است این است که بزرگ شدن این شرکت ها 
هم از نوع تفکرشان و ورودشان به دنیای فناوری نشئت 
می گیرد و هم ناشــی از ارتباطاتی اســت که توانسته اند 
برقرار کنند. اینکه کم و بیش شــنیده می شود بعضی از 
اینها به نحوی وابســتگی دارند )در نظر داشــته باشــید 
که برخی هم کاملاً روی پای خود ایستاده اند و هیچ گونه 
وابستگی ندارند(، می توان گفت اجتناب ناپذیر و بالاجبار 

است.
به نظــرم آن رویکرد تاریخــی مخالفت و نفرت از ســرمایه و 
سرمایه دار هنوز هم در جامعه ما باقی مانده و در بزنگاه های 
تاریخــی مثــل امــروز خــودش را نشــان می دهــد و توقعات 
مختلفی را به وجود مــی آورد. البتــه در مــواردی نیز ممکن 
است رقبایشان شایعاتی را علیه آنها منتشر کرده باشند. 
ایــن کار ســابقه تاریخــی هــم دارد. در گذشــته بعضــی از 
شرکت ها اطلاعات غلطی می دادند و شایعه سازی می کردند 
مثل دشــمنی روغن قــو و روغــن شاه پســند. اینهــا در دهه 
30 در تبلیغات شــان هــم با یکدیگر دعــوا داشــتند. در این 
شــرایط، شــرکت های کوچکــی کــه مــردم روزانــه با آنهــا در 

ارتباط هستند، اتفاقاً بیشتر به چشم می آیند؛ مثلاً مردم 
توجــه چندانی نمی کنند که شــرکت فــولاد مبارکه یــا ذوب 
آهن یا گل گهر و چادرملو که بیشــترین درآمدهای کشور را 
دارند، چه کارهایی می کنند که به نظرم اگر قرار باشد مردم 
و روشــنفکران تحلیلــی از کســب و کارها ارائــه دهنــد، بایــد 
نگاه شــان به این ساختارها باشــد؛ ولی یقه کسب و کارهای 

کوچک را می گیرند. 
امروزه حتی اتاق بازرگانی که نماینده بخش خصوصی است، 
کوچک به حساب می آید. تا بخش خصوصی بزرگ نباشد، 
نمی تواند روی سیســتم های دولتی تأثیر بگــذارد. حتی در 
مجلس در تلاش اند قانون اتاق های بازرگانی را تغییر دهند و 
تعداد نماینده های دولتی را بیشتر کنند تا نظارت بیشتری 
در ایــن زمینــه اتفاق بیفتــد. همیــن بخش خصوصــی را با 
بخش خصوصی قبل از انقلاب مقایسه کنید؛ حداقل در 
آن دوره افرادی داشتیم که با وجود وابستگی، وارد مجلس 
می شدند و نمایندگی بخش خصوصی را می کردند و مورد 
احترام بودند. بســیاری از قوانینی که در حال حاضر وجود 
دارد مثل قانون سرقفلی، ناشی از همان دوره ای است که فرد 
قدرتمندی مانند عبدالحسین نیک پور رئیس اتاق بازرگانی 
بود و وزرا به اتاق پاسخگو بودند. این چیزی است که در اتاق 
بازرگانی بعد از انقلاب نمی بینیم که نشان دهنده کوچک و 
ضعیف بودن اتاق است. قوی شدن این بخش با قدرت پیدا 

کردن و بزرگ شدن بخش خصوصی اتفاق می افتد. 
تا وقتــی بخــش خصوصی کوچــک اســت، قدرتی نــدارد و 
باید با نمایندگان مجلس و ســایر بخش هــای حاکمیت در 
ارتباط باشد تا بتواند کارش را پیش ببرد. به نظر من بخش 
خصوصی در ایران با ســاختاری که شکل گرفته، توان رشد 
ندارد، مگر اینکه استارتاپ ها بتوانند تغییراتی را ایجاد کنند 
و رشدی داشته باشند که اینها هم محدود هستند. چنانچه 
بنیادهای بزرگ وارد این عرصه شــوند، این اســتارتاپ های 
کوچک بلافاصله از بین خواهند رفت. بالاخره استارتاپ ها 
بــه ســرمایه احتیــاج دارنــد و ایــن ســرمایه در غرب توســط 

سرمایه گذاران خطرپذیر تأمین می شود.

ایمان جلیلی
 سردبیراستدیوراهکار

Iman.jalili 
@gmail.com

چه شد که بعد از آن همه امید و وعده به اینجا رسیدیم؟

سال رونق دوباره کهنه فروشی!

POINT OF VIEWدیدگاه

در روزگار اوج رونــق کســب وکارهای نوآورانــه 
کــه  شــاید،  پیــش  ســال  پنــج  ایــران،  در 
شــتاب دهنده ها و وی ســی ها و مراکــز رشــد و 
فرشــتگان ســرمایه گذار)!( و انــواع و اقســام 
مدل هــای حمایــت از اســتارتاپ ها روزبــه روز 
متنوع تــر می شــدند و از دولــت و حاکمیــت 
تــا هلدینگ هــای خصولتــی و شــرکت های 
خصوصــی تصمیــم می گرفتنــد بــا انگیزه های 
متفــاوت بخشــی از سرمایه شــان را بــه خطــر 
بیندازنــد و روی یــک تیــم جوان ریســک کنند 
هم حتی، چندان نمی شــد به نتیجه مدیریت 
شــتاب زده بخــش اعظمــی از اکوسیســتم 
امیــدوار بــود. از آنجایــی کــه مفاهیــم جدیــد 
معمولاً در جغرافیای ما کارکردهای متفاوتی از 
آنچه در دنیا هست، دارند، پدیده اکوسیستم 
اســتارتاپی هــم در بســیاری از موارد، بــه جای 
تغییر مدل های سنتی کسب وکار، شکل دادن 
بازارهای جدید و تمرکز بر نسل نوی مشتریان 
و نیازهایشــان، ابزاری برای پول شویی، نمایش 
و آمارســازی و بقــای مدیران ارشــد ســازمان ها 
شــد. نتیجه هــم چیــزی بود کــه در پایــان دهه 
شمسی گذشته دیدیم؛ موجی از سرخوردگی 
و بدبینــی بــه مفهــوم کســب وکار اســتارتاپی 
از ســوی نیروهــای فنــی و مدیــران میانــی ایــن 
تیپ کســب وکارها و بسته شــدن و محوشــدن 
یکی یکــی صــف طولانــی ســرمایه گذاران در 

مدل های مختلف.
کــه  دادنــد  رخ  شــرایطی  در  اینهــا  همــه 
چهارچوب های حداقلی برای شکل گیری یک 
کسب وکار در کشور فراهم بود. با وجود قوانین 
فرسوده و ســیر کنُد تطبیق با شرایط جدید در 
لایه رگولاتوری، به واســطه پررنگ شــدن نقش 
معاونــت علمــی و توجه بــه زیرســاخت ها این 
دلخوشــی نــزد بازیگــران اکوسیســتم وجــود 
داشــت که در یــک چشــم انداز نه چنــدان دور 

رونق سراغ این بازار هم خواهد آمد.
امسال اما در اسفندماه 1401، به عنوان کسی 

کــه از نزدیــک در ایــن پنــج ســال در لایه هــای 
مختلف اجرایی اقتصاد نوآوری ایران کار کرده، 
با کمال تأســف باید بگویم کــه در کنار همه آن 
بدبینی ها در ســال های اخیر، با تغییر کاربری 
بدیهی تریــن ابــزار شــکل دهی اســتارتاپ ها، 
یعنی اینترنت، حالا دغدغه، نه بهبود کیفیت، 
بهبــود قوانیــن، رشــد نمایــی و بلــوغ در بیــن 
مدیران، که مســئله بقاســت! حتی آنهایی که 
با خوش شانســی یا با مدیریت صحیــح از دره 
مرگ سال های اول کسب وکارشان رد شده اند، 
حالا برای زنده ماندن در بازار یک طرفه موجود 
می جنگند. اگر بپرسید آیا راه اندازی استارتاپ 

هنوز هم ممکن است برای جوان 
ایرانی جذاب باشــد، حتماً پاسخ 
خواهــم داد همچنان بلــی. اما نه 
با امید رونق بــازار در آینده، بلکه 
همان طور کــه احتمــالاً پیامکش 
بــرای شــما هــم آمــده، بــه هــوای 
گرفتن ویــزای اســتارتاپی فلان جا 
و جســت وجوی رؤیا در جایی که 
جنگ برای بهبود کیفیت است، 

نه بقا! 
دوســتانی دارم که همچنان امیدوارانه در لایه 
هیئــت عامل هــای همــان هلدینگ هــای معزز 
مشــغول برگزاری دوره هــای آموزشــی در حوزه 
اقتصاد نوآوری هستند. از آنجایی که فایل های 
ارائه معمولاً پنج ســال پیش ســاخته شده اند 
و لزومــی هــم بــر تغییــر محتوایشــان حــس 
نشــده، این دوســتان همچنان کارگاه هایشــان 
را با شــعری از مولانا آغاز می کنند؛ شــعری که 
پیشــنهاد می کنــم در اوضــاع و احــوال فعلــی 

ویرایشش کنند:    
نوبت کهنه فروشان در نگذشته متأسفانه

نوفروشانیم و این هم وضع بازار ما!

اصل شعر: نوبت کهنه فروشان درگذشت
 نو فروشانیم و این بازار ماست



 حوزه سلامت یکی از مهم ترین حوزه های اکوسیستم نوآوری کشور در سال های اخیر بوده است. حوزه ای که اگرچه
 هنوز با مشکلات و موانع زیادی در زمینه تنظیم گری مواجه است اما بسیاری اعتقاد دارند در سال های آینده رشد

زیادی را تجربه خواهد کرد. از ابتدای راه اندازی کارنگ صفحه سلامت از بخش های اصلی این رسانه بوده است.
 عباس عین علی که دبیر  بخش گزارش های ویژه کارنگ است، در ماه های گذشته حوزه سلامت را هم به شکل ویژه

 پوشش خبری داده و با کارآفرینان و کسب وکارهای این حوزه ارتباط تنگاتنگی داشته است.

عباس عین علی 

abbas.einali 
@gmail.com
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سلامت
H E A L T H

پلتفرم ها و آینده 
نظام سلامت

سلامت و کودکان
 یک بازار بکر که 

فرصت های زیادی دارد

حاکمیت باید نگاه بین المللی 
به فضای کسب وکار 

داشته باشد

ما نــه به عنــوان پلتفــرم واســط، بلکه به عنــوان حلقــه ای از 
زنجیــره ســامت و درمــان در جامعــه، واقعــاً و صادقانــه 
وظیفه خــود می دانیم کــه در این باره نقش آفرینــی کنیم و 
سطح آگاهی مخاطب را ارتقا بخشیم. این روزها تیم تولید 
محتوای مجله دکتردکتر مانند گذشــته ســخت مشغول 
کار اســت و خصوصاً بر حــوزه آســیب های روحی-روانی و 
مراقبت های پس از حادثه، تمرکز ویژه ای دارد، به امید اینکه 

بتوانیم کمکی کرده باشیم.
چالــش جهانــی کرونــا در سراســر دنیــا باعــث رشــد 
پلتفرم های حوزه سامت شد. رشد انفجاری این حوزه 
نگاه هــای زیــادی را به خــود جلب کرد و چه بســا شــکل 
صعودی نمودارهای رشد، بسیاری را به اشتباه انداخت. 
آغاز همکاری من با دکتردکتــر با فروکش کرونا و بالطبع 
واقعی تر شــدن فضــای کســب وکار مصادف بــود. یعنی 
مــن زمانــی عهــده دار این مســئولیت شــدم که رشــد ها 
اتفــاق افتاده بــود و حــالا باید بــرای مانــدگاری مخاطب 
کار می شــد. تا اندازه ای تغییر رفتار کاربــر در دوره کرونا 
باعث شد این اتفاق بیفتد. تا قبل از کرونا بازار سامت 
دیجیتال ســهم چند دهم درصدی از اقتصاد ســامت 
را داشت، اما با همین رشدهایی که در دوره کرونا اتفاق 
افتاد، می شود گفت امروز دو درصد از اقتصاد سامت، 
دیجیتال شــده اســت. عامل دیگری هم کــه در این امر 
تأثیرگــذار شــد، اجرایی شــدن نســخه الکترونیــک در 

کشور بود.
طبیعتاً ما هــم از کانال های سوشــال مدیا دچار آســیب 
شــدیم کــه ســعی کردیــم از طریــق دیگــر کانال هــای 
ارتباطــی آن را جبران کنیم. این اســتراتژی تــا حد زیادی 
آســیب پذیری ما را نســبت به محدودیت هــای اخیر کم 
کرد، ولی در هر حال یک کسب وکار پلتفرمی که بر بستر 
اینترنت کار می کند، حتی چند ساعت اختال اینترنت 

هم برایش ضررهایی را به همراه دارد. 

قطعی اینترنت 1398 ضربه بســیار بدی بود. درســت 
در همــان دوران بود که ما یکــی از طایی ترین دوره های 
رشــدمان را تجربــه کردیــم. تقریبــاً ماهانــه 30 درصــد 
رشد داشــتیم تا اینکه به آبان رســیدیم و در پی قطع و 
خاموشی اینترنت این رشــد متوقف شــد و این ماجرا 
برای ماه های زیــادی هم ادامــه پیدا کرد. ضــرری که در 
آبان 1398 تجربه کردیم، واقعاً ســخت بود، اما در دوره 
کرونا شکل نیاز متفاوت شد. خانواده ها شرایط قرنطینه 
را تجربه نکرده بودند و این نیاز ما را بر آن داشــت تا در 
اپلیکیشن یک بخش ویژه، برای کرونا ایجاد کنیم. کرونا 
آسیب چندانی برای ما به همراه نداشت، اما در ماه های 
اخیر یکی از مهم ترین کانال های ارتباطی و مارکتینگی 
ما یعنی اینستاگرام مسدود شده اســت. بیش از 900 
هزار کاربر داشــتیم که از مطالب آموزشی این صفحه 
اســتفاده می کردند. قاعدتاً برای چنین صفحه ای هم 
زحمت زیادی کشــیده و هم هزینه های بسیاری شده 

است. 
حدود 9 میلیون کودک در بازه سنی صفر تا شش سال 
داریم کــه خانواده ها به طور متوســط ســالانه بین یک 
تا یک ونیــم میلیون تومان بــرای آموزش هــای مرتبط با 
این سن هزینه می کنند. مهم ترین کار گهواره تدوین و 
طبقه بندی مطالب آموزشی باکیفیت است. با توجه 
به این تغییر نگرش والدین و حساسیت آنها نسبت به 
پرورش کودکان، همیشه سهم آموزش ها و در واقع سهم 
این بازار حفظ شده است. فکر می کنم این بازار کماکان 
رشد کند. گهواره هم می کوشد تا روز به روز بر روند رشد 
خود بیشتر متمرکز شده و بخشی از دغدغه های پدران 
و مادران برای تربیت و پرورش فرزندان شان را تأمین کند.

پدر و مادران امروزی تاش زیادی برای افزایش کیفیت 
فرزندپروری خود دارند و این مسئله را به صورت جدی 
پیگیری می کنند. بسیاری از مسائلی که امروز درگیر آن 
هستیم، حتی در نسل قبل وجود نداشته است. مثاً 
برخی فناوری ها مثل AR وVR  بــرای کودکان چقدر و با 

چه هدفی باید استفاده شود؟

از آغــاز بحــران کرونــا تابه امــروز همــواره کســب و کارهای 
گردشگری ســامت تحت فشــار و در معرض خطر نابودی 
قرار داشتند. در پی اتفاقات اخیر و بسته شــدن راه ارتباطی 
ما با مخاطبان خارج از کشــور، ورودی کسب و کار ما به عدد 
صفر رســید؛ مطلقاً صفر. انــگار حاکمیت هیچ تصــوری از 
کسب و کارهای بین المللی ندارد. برای راه اندازی کسب وکاری 
ماننــد کســب و کار گردشــگری ســامت، می بایســت تفکر 
بین المللی داشت. اما فقط پنج درصد این تفکر به سیاستی 
که بنیان گــذاران اتخــاذ می کننــد، بســتگی دارد. 9۵ درصد 
باقی مانده به نــگاه بین المللی و رفتــار حاکمیت با ایــن بازار 

مربوط است. 
وقتی نگاه بین المللی به کسب و کار بین المللی وجود ندارد، 
یعنی بود و نبود این کســب وکار اصاً اهمیت نــدارد. یعنی 
حاکمیت به هیچ وجه دلش نمی خواهد گردشــگر سامت 
به ایران بیاید. یعنی نمی خواهد این درآمــد دلاری و ارزآوری 
برای کشــور اتفاق بیفتــد. ایــن را می شــود به خوبــی از رفتار 

حاکمیت فهمید. 
راه ارتباطی کسب وکار ما با مخاطبان مان از طریق پلتفرم های 
اینســتاگرام و واتــس اپ بــود. به لحــاظ فنی هم وب ســایت 
مــا روی ســرورهای خارجــی قــرار داشــت. پــس از اتفاقــات 
اخیر تمام زیرســاخت های ما دچــار اختال شــد. ارتباط ما 
با مخاطبان مــان قطع شــد و طی ایــن مدت بــه صفر مطلق 
رسیدیم. از حمایت های رنگارنگ آقایان که در دوره کرونا حرف 
از آن می زدند، هیچ چیزی به کسب و کار ما نرسید؛ حتی یک 
احوالپرسی ساده. نه وزارت بهداشت و نه وزارت گردشگری 
هیچ کدام. برای شرکت گردشگری سامت که مانند ما مجوز 
بند ب گرفته، ســرپا نگه داشــتن یــک کســب وکار در چنین 
شــرایطی اصاً امکان پذیر نیســت. این اســت کــه درصدد 

تعطیلی شرکت هستیم. 

نیما فاضلی
رضا حسامی فردمدیرعامل دکتردکتر

مدیرعامل و هم بنیان گذار گهواره

محمد پارسا
بنیان گذار و مدیرعامل آمیتیس

 درباره »رون«

گوگل اطلاعات 
پزشکی

  بسیاری از افراد برای مدیریت 
درک  و  پزشــکی  اطاعــات 
وضعیت بیمــاری یا ســامتی خــود، به 
گوگل یا وب ام دی مراجعــه می کنند که 
هیچ کدام بــرای تأیید یــا ارائــه اطاعات 
به روز مفید نیستند. »رون« قصد دارد 
این شرایط را با ارائه یک پلتفرم آموزشی 
پزشکی که اطاعات موجود در آن توسط 
پزشــکان، بیمــاران و مراقبــان تأمیــن 
می شود، تغییر دهد. رون با جمع آوری و 
دســته بندی اطاعــات در مورد شــرایط 
به خصوص هر فرد، به بیماران و مراقبان 
اطمینــان می دهــد کــه منبــع دقیــق و 

معتبری در اختیار دارند.

 روهان راماکریشنا که جراح مغز 
و اعصاب است، همراه با مدیر 
سابق بخش شــراکت خاق پینترست، 
ویکــرام باســکاران و آرون رانگاناتان وارد 
فضای فناوری سامت شدند تا معنای 
کسب اطاعات پزشــکی را دوباره ابداع 
کننــد. باســکاران و رانگاناتــان متوجــه 
شــدند کــه جســت و جوی اطاعــات در 
مورد شرایط عزیزان شــان دشوار است. 
پــس از مطــرح کــردن ایده شــان بــا 

راماکریشنا، رون متولد شد.

 رون قرار اســت در مورد شرایط 
اطاعــات  وخیــم،  پزشــکی 
تأییدشده از نظر پزشکی را به مراقبان و 
بیماران ارائه دهد. برای شروع، آنها فقط 
اطاعات مربوط به گلیوباستوم، نوعی 
تومور مغزی را ارائه می دهند و 200 کاربر 
فعال دارند. این شــرکت امیدوار اســت 
کار خود را گسترش دهد و به زوال عقل 

و سرطان های کودکان نیز بپردازد.

 این شرکت با وجود اینکه کمی 
بیــش از یــک ســال از عمــرش 
می گذرد، در دور اول تأمین سرمایه اش 
توانســته 7/۵ میلیون دلار جذب کند. 
این کسب و کار همچنین 11 سرمایه گذار 

فرشته و چهار مشاور دارد.

INTRODUCTIONمعرفی
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سلامت
H E A L T H

باید اهمیت حوزه سلامت 
در اقتصاد کشور برای 

سیاست گذاران روشن شود!

سلامت شبیه فین تک 
چهار،پنج سال پیش است

 همین قدر مستعد رشد!

ایران به قبرستان 
آزمایشگاه های مرده 

تبدیل شده است

همیــن چنــد هفتــه حــدوداً ۶0 درصــد از ورودی هایمــان را 
از دســت داده ایم. باید بپذیریــم که حوزه ســامت یکی از 
حوزه هایی است که می تواند اقتصاد کشور را به خصوص 
در منطقه شکوفا کند. باید با این ذهنیت به این حوزه مهم 
اقتصادی نــگاه و بــرای آن تصمیم گیــری کرد. فعــا چنین 
رویکردی به این حوزه دیده نمی شود و این مایه تاسف است 

و باید زودتر برای آن چاره ای اندیشید.

خواهد کرد و همــان متحول کــردن بســیاری از خدمات در 
حوزه سامت را به دنبال خود خواهد داشت؛ خصوصاً در 
بخش هایی که امروز برای ما چالش است، مثل چالش هایی 
که مردم در تعامل با پزشک و مراکز درمانی دارند و آن حال 
خوبی که بایــد در خدمت گرفتن داشــته باشــند، دریافت 
نمی کننــد. از معطل شــدن گرفتــه تا نحــوه برخــورد و عدم 
دسترســی و... تا چهار، پنج ســال آینده صنعت ســامت 
بسیار باکیفیت تر خواهد بود. ما ابتدای راه شکل دادن به 

اکوسیستم صنعت سامت نوآور در کشور هستیم.

ایران به قبرســتان تجهیزات آزمایشــگاهی تبدیل 
شــده و ایــن کســب و کار بایــد تجمیــع شــود. از 
طرفی نمی خواهیم هویــت آزمایشــگاه ها را از آنها 
بگیریــم و موجودیت شــان را بــه خطــر بیندازیــم. 
بــا آزمایشــگاه های فرانچایــز، کوبرندینــگ یــا برند 
مشــترک ایجــاد می کنیــم، یعنــی مشــتری نهایی 
با مراجعــه بــه آزمایشــگاه های موجــود از خدمات 
یکپارچه کولایف بهره مند می شود. سعی  می کنیم 
هویــت بصــری یکســانی داشــته باشــیم. حتی در 
تــاش هســتیم در طراحــی فضــای داخلــی ایــن 
آزمایشــگاه ها، فضای فنی را کم و فضای پذیرش را 
بیشــتر کنیم. این کارها برای تجربــه بهتر خدمات 
آزمایشــگاهی اســت که قبــاً تاثیــر آن را در فضای 
بانکــی کشــور تجربــه کرده ایــم. یکــی از مهم ترین 
خدمــات مــا بــه آزمایشــگاه ها، انجــام تحقیقــات 
بازار محلی و افزایش ترافیــک مراجعه کنندگان به 

آزمایشگاه است. 
مثــل هــر نــوآوری و فنــاوری پیشــروی دیگــر کــه 
ساختارهای گذشته را برنمی تابد، ما هم با رگولاتور 
دچــار چالــش شــده ایم. اساســاً ذات رگولاتــور این 
است که همواره چند گام از نوآوری عقب تر است، 
اما با تاشــی که کردیــم توانســتیم قانون گــذار را با 
خود همــراه کنیم. تســهیاتی برای ما قائل شــدند 
و البتــه مطالبــات دیگــری هم داشــتیم کــه تاکنون 
محقق نشده اند. در قوانین اباغی معاونت درمان 
وزارت بهداشت اصاً شبکه آزمایشگاهی تعریف 
نشده بود، اما در مذاکرات فشرده با معاونت درمان 
توانســتیم ذیل تبصره 2 ماده ۶ آیین نامه تأسیس 
آزمایشــگاه های پزشــکی، شــبکه آزمایشــگاهی را 

رسمیت ببخشیم. 
در ایران سالانه 48۵  میلیون تست انجام می شود 
کــه بــه دو بخــش تســت های ســرپایی و بســتری 
تقسیم  می شود. انجام این تست ها حدود 30 هزار 

میلیارد تومان ارزش ایجاد می کند.

دکتر علی بزازی
بنیان گذار طب مدتوریسم

آرش برجی خانی
مدیرعامل هلثیو

 احسان علیزاده
مدیر کسب وکار کولایف

مانند هر کسب و کار آناین دیگری که در فضای بین المللی 
فعالیت دارد، تأثیر این اتفاقات روی کسب و کار ما هم کاماً 
محســوس اســت. فقط طی همین ماه های اخیر قریب به 
چند میلیــارد تومان خســارت به کســب وکار ما وارد شــد. 
اینترنــت مختــل اســت، شــبکه های اجتماعــی مســدود 
اســت، در نتیجه ما نمی توانیم مدارک را بــرای بیماران مان 
آپلود کنیم. آنها هم نمی توانند مدارک شــان را روی سایت 
مــا بارگــذاری کننــد. از آغــاز اتفاقــات اخیــر اکثــر بیمــاران 

قراردادشان را لغو کرده اند.
هر چقدر هم در مشاوره ها سعی می کنیم شرایط کشور را 
امن نشان دهیم و تضمین کنیم که سفر سامت خواهند 
داشــت، بــاز هــم موفــق نمی شــویم. نه فقــط از اروپــا، بلکه 
آنهایی هم که از کشورهای همسایه می خواستند به ایران 
بیاینــد، برنامه هایشــان را لغــو کرده اند. متأســفانه عده ای 
سعی می کنند در این شرایط، تصویر نا امنی از ایران را ارائه 
دهند، چه در داخل و چه در خارج از کشور. وقتی ما چنین 
سیگنال های منفی را منتشر می کنیم، چه انتظاری داریم 

که بیماران رغبت ورود به ایران داشته باشند.
بیمارانی داشتیم که قراردادشــان را آغاز کرده بودند. حتی 
در بحث نابــاروری بعضی از بیمــاران مصرف دارویشــان را 
هم آغاز کرده بودند، اما با بروز این شرایط همه آنها برنامه 
درمان شــان را لغو کردنــد. در مجموع می توانــم بگویم طی 

در حال حاضر ســه حوزه بســیار ترند هســتند. یکی حوزه 
لایف اســتایل و ســبک زندگــی اســت کــه به شــدت در آن 
اســتارتاپ ها رشــدهای خوب را تجربه می کنند، زیرا مردم 
پس از پاندمی به سمت لایف استایل و زندگی بهتر رفته اند. 
بخش دیگر ترکیبــی از جمــع آوری داده، هــوش مصنوعی 
و خدمات آناین اســت که به شدت جذاب اســت. از آنجا 
که ســامت، به خصوص پزشــکی علمی تجربی است و با 
یادگیری اتفاق می افتد و با داده بیشــتر بهتر می شود، این 
ترکیب در حوزه ســامت راهگشــا خواهد بود؛ کافی است 
این ویژگی یادگیری را به هوش مصنوعی بیفزایید و بتوانید 
داده های خوبــی را جمع آوری کند. حوزه دیگر هم بخشــی 
اســت که تجهیزات پزشکی و ســامت را قابل استفاده در 
خانــه )home in use( می کنــد. این حوزه ها ترند و بســیار 
جذاب هستند و آینده صنعت سامت را شکل می دهند و 
بسیاری از حوزه های دیگر سامت را دچار تحول می کنند. 
صنعت ســامت 10 ســال دیگــر بســیار متفــاوت از امروز 

خواهد بود.
وضعیت صنعت ســامت در حال حاضــر مثل وضعیت 
صنعت فین تک در چهار، پنج ســال گذشته است. همان 
چالش های رگولاتوری را دارد، همان رشدهای خوب را تجربه 

REPORTگزارش

  مزایای متاورس 
برای پزشکی از راه دور 

مسیر یک آینده
 با همگرایی فناوری های جدید، 
ســامت  باکچیــن،  ماننــد 
دیجیتــال و همگرایــی مراکــز درمانی با 
بیمارســتان های مجازی؛ پزشــکان این 
اختیــار را پیــدا می کننــد که بســته ها و 
برنامه هــای درمانی یکپارچه تــری ارائه 

دهند.

فناوری هــای  از  اســتفاده   
واقعیــت افــزوده و واقعیــت 
مجــازی، ارائه دهنــدگان مراقبت هــای 
بهداشتی را قادر می سازد تا تجربیات و 
نتایــج بیمار را افزایش دهنــد. به عنوان 
مثــال، اکیووین، یک فنــاوری مدرن، به 
ارائه دهندگان مراقبت های بهداشــتی 
اجــازه می دهــد تــا به راحتــی رگ هــای 
بیمــاران را مشــاهده کننــد و از  فناوری 
ای آر اســتفاده کننــد. یکــی دیگــر از 
مزایای متاورس برای پزشکی از راه دور 
این اســت که این روند جدید همکاری 
مراقبت هــای  متخصصــان  بیــن 
بهداشــتی را تســهیل می کند. توانایی 
به اشــتراک گذاری فــوری اطاعات بین 
متخصصــان مراقبت هــای بهداشــتی 
امکان شناسایی سریع تر علل بیماری 

را فراهم می کند.

 در این مرحلــه، همچنین باید 
این واقعیــت را در نظر بگیریم 
یــاد  ز احتمــال  بــه  متــاورس  کــه  
فرصت های جدیدی را به دانش آموزان 
و کارآموزان ارائــه می دهد که می توانند 
بدن انســان را در یک محیط آموزشــی 
 امــن و واقعیت مجــازی بررســی کنند.
اکنــون بــه کمــک فناوری هــای نویــن، 
مفهــوم جفت دیجیتالــی برای انســان 

هم قابل ساختن است.

 همــزاد یــا جفــت یــا دوقلــوی 
دیجیتالــی شــما یــک نســخه 
گرافیکی از خود شماست. این مفهوم 
پیش تــر بــرای مهندســان و طراحــان 
صنعتــی بــه  کار می رفــت، اما امــروز به 
کمک پیشرفت فناوری های نو، ساخت 
نســخه دیجیتالی انســان ممکن شده 
که شــامل تمام اطاعــات بیولوژیکی و 
روانی ماســت. ایــن اطاعــات در کالبد 
آواتــار دیجیتالــی مــا در متــاورس قابل 
زیســت اســت و ایــن امــکان را بــرای 
پزشکان فراهم می کند که در هر زمان و 
مکان بــه یــک نســخه از ما دسترســی 

داشته باشند.


